
TÚRKEVE
Az Önkormányzat

Lapja

XXXV. Évfolyam

2024. május

XXIV. KEVI JUHÁSZFESZTIVÁL
2024. május 17-18-19 péntek-szombat-vasárnap

Túrkeve: PetQo tér - Liget



2 3

ÉRDEKESSÉGEK

MÁJUSBAN TÖRTÉNT        
ÉRDEKESSÉGEK

1

TÉNYEK
Rövid összefoglaló 
a 2019-2024. önkormányzati 
ciklus eredményeirQl

Tisztelt Túrkeveiek!
Habár Túrkeve város Képviselő-testülete nem támo-
gatta kezdeményezésemet, hogy egy választási kü-
lönszámban számoljunk be az elmúlt négy és fél év 
eredményeiről, az elvégzett munkánkról, ennek ellené-
re szűkebb terjedelemben, röviden mégis számot kívá-
nok adni – a teljesség igénye nélkül – a legfontosabb 
eredményekről, amelyeket a testület elért. 
Jelen rövid beszámolóban ezúton is meg szeretném 

köszönni Kántorné Bíró Emília alpolgármester asz-
szony, Kántor Lajos képviselő úr, Tóth Lajos képviselő 
úr, illetve dr. Thodory Zsolt József képviselő úr, majd 
Dékányné Madarász Piroska képviselő asszony támo-
gatását, akik az adott ciklusban leginkább segítették 
munkámat. Ők voltak azok, akik garantáltan biztosí-
tották a rendkívüli ülések határozatképességét és akik 
következetesen támogatták az előterjesztéseim többsé-
gét, amelyek az alábbi eredményekhez vezettek.

Mielőtt azonban az eredmények-
re térnénk, praktikusan tekintsük át 
a helyzetet, ahogy a város vezetését 
átvettük.

A Polgármesteri Hivatalt egy 
olyan jegyző vezette, aki évek óta 
nem vett részt egészségügyi alkal-
massági vizsgálaton és arra mun-
káltatója, a 2019. előtti polgármester 
nem kötelezte. A hivatalban felsőfo-
kú szakirányú végzettségű műszaki 
szakember nem állt rendelkezésre, és 
egyáltalán nem volt olyan pályáza-
tos szakember, aki pályázatok admi-
nisztrációjával foglalkozott volna. A 
költségvetési, pénzügyi osztály álla-
potát mutatja, hogy külső megbízás-
sal, csaknem az egész 2019-es évet 
újra kellett könyveltetnünk. 

Hivatalba lépésemet követően 
azonnal meg kellett kezdeni a hivatal 
működőképességének biztosításá-
hoz szükséges személyi átalakításo-
kat és a munkaszervezet felkészítését 

egy magasabb igénybevételhez. Azon 
nyomban ránk szakadt a „kampány-
forrásokból” készült útépítések és 
járdaépítések felülvizsgálatának kö-
telezettsége, és évek óta húzódó, meg 
nem kezdett pályázati programok 
megmentésének feladatai.

Szembesülnünk kellett azzal, 
hogy egy 100%-os önkormányzati 
tulajdonú K�. „eltűnt”, azaz a cégbí-
róság a felszámolást úgy valósította 
meg, hogy a tulajdonos mit sem tu-
dott cégének helyzetéről, tehát simán 
vagyonvesztéssel, jelentős kárral, ha-
nyag módon eltüntetett egy önkor-
mányzati K�-t az előző városvezetés, 
melynek utolsó ügyvezetője Sörös 
Tibor volt. Ránk szakadt egy olyan 
hulladékos szerződés is, amelyet 
meggondolatlanul, bűnös felelőt-
lenséggel kötöttek meg, sok tízmil-
liós kötbért kockáztatva városunk 
számára. A Polgármesteri Hivatal 
műszaki állapota elkeserítő volt, de 

volt itt egy összedőlés szélén álló, ki-
emelt értékű középület, az Oroszlán 
Vendéglő, a használhatatlan busz-
pályaudvar és hosszan sorolhatnám. 
Ebből az állapotból kellett elkezdeni 
a városfejlesztést. Mindezt úgy, hogy 
a 21. században egyedülálló módon 
sok évtizede nem látott világjár-
vány-helyzet alakult ki, olyan tár-
sadalmi megszorításokkal, amelyek 
sokszor ellehetetlenítették a mun-
kanapjainkat, ráadásul a Covid után 
az orosz-ukrán fegyveres konfliktus 
soha nem látott energiaválságba ta-
szította az országot, a strandon tűz-
vész pusztított, és az ország helyzete 
súlyosbította a szociális nehézsége-
ket városunkban. Mindezekkel az 
alapokkal kellett hozzákezdenünk 
városunk fejlesztéséhez, melyeket 
jelen szűk keretek között, szinte táv-
irati stílusban, csak az alábbiakban 
néhány példát kiragad-
va említenék meg. 

A 2014-2019-es önkormányzati ciklusban közvetlenül a választásokat megelőzően 10 ut-
cát érintő felújítási tevékenység zajlott, ezzel szemben 2019. óta lényegesen nagyobb 
térmértékben, kiterjedésben újítottuk meg városunk útjait. Teljes felújítást kapott aszfalt 
borítással a meglehetősen hosszú Póhamarai út, felújítottuk az Ecsegi utat, Liget utat, 
Piacköz utcát, Herczegh utcát, itt új utat létesítettünk azon a szakaszon, amely korábban 
földes volt. Leaszfaltoztuk a 48-as Emlékpark környezetét, a Liget teljes szakaszában a 
piac környezetét, az Olajos utcát, a Somodi utcát, a Kenyérmezei utca egy részét, a 
Soós István utcát. Ezentúl szórt útalap építéssel járhatóvá tettük a Kaszap Nagy 
István utcát, a Nóborda utcát, a Győri utcát, a Garai utcát, a Kisér utcát, a Nyíl 
utcát és a Berettyó utcát. Mart aszfaltos technológiával törekedtünk javítani az 
Ágota utca, Zádor, Pusztakert, Hollósi, Szurmai, Szondy Gy. és Kiss Ernő utca 
burkolatát. Mindezeken túl egy saját, fenntartható technológiával működő 
kátyúzó rendszert indítottunk be. Mindezek eredményeként a 2019-2024. 
közötti ciklus háromszor annyi útfelújítást eredményezett, mint az azt meg-
előző ciklus, és megközelítőleg ötször annyi kátyúzás történt meg.KÖ
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

SALLAI R. BENEDEK - POLGÁRMESTER

Május 2.
Az asztma világnapja, 1998 óta rendezik meg a Világ-
mozgalom az Asztmásokért kezdeményezésére. 

Május 3. 
1469-ben a katolikus cseh rendek Olmützben cseh ki-
rállyá koronázták Hunyadi Mátyást.

Május 4. 
1991-ben Esztergomban eltemették Mindszenty József 
bíboros érsek, hercegprímás hazahozott hamvait.

Május 5. 
 1939-ben ezen a napon lépett hatályba az ún. második 
zsidótörvény a zsidók közéleti és gazdasági térfogla-
lásának korlátozásáról. 1945-ben felszabadult a maut-
hauseni koncentrációs tábor.

Május 6. 
1889-ben a párizsi vi-
lágkiállításon nyitották 
meg a közönség előtt 
a francia főváros jelké-
pévé vált Eiffel-tornyot. 
1994-ben felavatták az 
Anglia és Franciaor-
szág között, a La Man-
che-csatorna alatt épült 
alagutat.

Május 7. 
1950-ben megnyitották a Ferihegyi Nemzetközi Repü-
lőteret. 

Május 8. 
Európa sok országában május 8-án ünneplik a második 
világháború befejeződésének emléknapját. Ezen a napon 
tette le a fegyvert a náci Németország hadserege az Ame-
rikai Egyesült Államok, Nagy-Britannia, Franciaország 
és a Szovjetunió szövetséges hadereje előtt 1945-ben.

Május 9. 
2006 óta Magyarorszá-
gon május 9-e Európa 
Napja. 

Május 10. 
A mentők napja Ma-
gyarországon annak emlékére, hogy 1887-ben ezen a 
napon alakult meg Budapesten az Önkéntes Mentő-
egyesület Kresz Géza fővárosi kerületi orvos kezdemé-
nyezésére.

Május 12. 
1926-ban Amundsen 
norvég felfedező a Nor-
ge léghajóval elsőként 
érte el az Északi-sarkot.

Május 13. 
1894-ben a Városliget-
ben átadták a közönségnek Feszty Árpád alkotását, A 
magyarok bejövetele című panoráma-körképet, amely 
1995-ös restaurálása után került Ópusztaszerre. 1950-

ben az angliai Silverstone-ban megrendezték a világ első 
Forma-1-es futamát.

Május 16. 
1881-ben önálló nemzeti szervezetként létrehozták a Ma-
gyar Vöröskeresztet, amely a kezdetektől betölti humani-
tárius szerepét.

Május 17.
Ezen a napon ünnepeljük a távközlés és az információs 
társadalom világnapját is annak emlékére, hogy 1865. 
május 17-én alakult meg Párizsban a Nemzetközi Táv-
közlési Egyesület.

Május 20. 
Vasco da Gama portu-
gál hajós 1498-ban ezen 
a napon érte el – Afrikát 
megkerülve – Kálikutot, 
a dél-indiai kereskede-
lem akkor legfontosabb 
központját, s ezzel bebi-
zonyította, hogy Indiá-
ba a tengeren át is vezet 
út. 1927. május 20–21-
én Charles Augustus 
Lindbergh amerikai repülőtiszt a világon elsőként repül-
te át egyedül és leszállás nélkül az Atlanti-óceánt New 
Yorktól Párizsig.

Május 23. -
1990-ben ezen a napon választotta Antall Józsefet mi-
niszterelnöknek az Országgyűlés, ezzel ő lett a rend-
szerváltozás utáni Magyarország első kormányfője.

Május 25. 
Kr. e. 240-ben kínai csillagászok első alkalommal tettek 
említést a Halley-üstökösről, 1869-ben Bécsben meg-
nyitották az operaházat, 2002-ben pedig Erőss Zsolt 
első magyarként jutott fel a világ legmagasabb hegy-
csúcsára, a Mount Everestre.

Május 26. 
Ezen a napon született 
1926-ban Miles Davis, 
a jazz egyik legnagyobb 
hatású alakja, 1980-ban 
pedig a Szojuz–36 űr-
hajó fedélzetén útnak 
indult a világűrbe Far-
kas Bertalan, az első 
magyar űrhajós.

Május 30.
Ma van a magyar klasz-
szikus zene napja Ko-
csis Zoltán kétszeres 
Kossuth-díjas zongo-
raművész, zeneszerző, 
emlékére, aki 1952-ben 
ezen a napon született.
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A 2014-2019. közötti önkormányzati ciklusban a város gyakorlatilag egyáltalán 
nem foglalkozott külterületi útjaival, míg mi megteremtve ennek hagyományát, 
elkezdtük a külterületi utak járhatóságának biztosítását is. Elsőként megsze-
reztük a ballai út hídig tartó szakaszának tulajdonjogát. Ezt természetesen ko-
rábban is megtehette volna bárki. Ezt követően pályázati forrásokból a teljes 

ballai utat megújítottuk, és közel egy-másfél évszázad után újból színvonalas 
járhatóságot biztosítottunk azon. Ezen túl az autocross pályához kivezető, megy-

gyes-kert melletti út felújítását is megkezdtük: 1,4 km-t meghaladó mértékben 
megtörtént a felújítás, biztosítva a teljes első szakasz rekonstrukcióját. Mindemel-
lett a Minta-kertben mart aszfaltos technológiával új utat hoztunk létre, hogy az 
ott kerttel rendelkezők, illetve kutyájukat sétáltató, vagy csak sétáló túrkeveiek 
számára jobb körülmények teremtődjenek. Érdemes megemlíteni, hogy mind-
ezen eredményeket olyan pályázati forrásokból értük el, amelyek korábban is 

ki voltak írva, azonban azok közül egyre sem pályáztak a 2014-2019. közötti vá-
rosvezetők. A külterületi utaknál még érdemes megemlíteni azt a példa nélküli 

gazdálkodói összefogást, ami a pályázati önrészek biztosításához szükséges volt, 
amit ezúton is nagy tisztelettel köszönök meg a felajánlásokat tévő gazdálkodóknak!

A 2019-es hivatalba lépésemet követően szembesülnöm kellett azzal, hogy jó ideje 
rendezetlen problémája a városnak a számos helyen kialakuló parkolási nehézségek. 
Éppen ezért az elmúlt négy és fél évben parkolókat hoztunk létre a Kenyérmezei 
úton, hogy a Lányiskola mögötti civilizált parkolás feltételei biztosítottak legyenek. 
A Petőfi téren a Takarékszövetkezet előtt, a Vass utcában az óvoda előtt, a Piacköz 
utcában a Liget forgalmának biztosításához, a Liget és piactér teljes területén és 
Polgármesteri Hivatal mögött, szintén parkolót fejlesztettünk a Deák Ferenc utcán 
és a Kálmán király úti egyházi iskolánál – segítve az egyházi iskola parkolását. Ezen-
túl közlekedésszervezés területén létrehoztuk a lányiskola előtti hivatalos gyalogát-
kelőhelyet, védő kordont alakítottunk ki a fiúiskola sarkánál, az utak állapotának 
fenntartásához megkezdtük a hosszú ideje elmaradt útpadkázások lebonyolítását 
és a biztonságosabb gyalogos közeledéshez új és meglévő járdaszakaszokat alakí-
tottunk ki. Felújítottuk a Petőfi tér járdáit, a Bojtor út, Porabka út, Győri út, Túrkeddi 
út és a Pásztói út járdáit és új járdaszakaszt hoztunk létre a Herman Ottó téren. 

KÖ
ZU

TA
K 

ÁL
LA

PO
TA

  
KÜ

LT
ER

ÜL
ET

EN

KÖ
ZL

EK
ED

ÉS
SZ

ER
VE

ZÉ
S 

ÉS
 P

AR
KO

LÓ
FE

JL
ES

ZT
ÉS

A városunk saját kézben maradt oktatási, kulturális létesítményeit az elmúlt 
időszakban folyamatosan fejlesztettük, építettük, felújítottuk, hogy azok 
sokkal inkább alkalmasak legyenek funkcióiknak. Megmentettük a Vass úti 
óvoda pályázati forrásait, megcsináltuk a bölcsődefejlesztést és köztéri al-
kotásokkal gazdagítottuk a várost. Az előző városvezetés 2016-ban elnyert 
egy TOP pályázatot a Vass úti iskola átalakítására óvodává, de sajnos a meg-
valósításhoz hozzá sem kezdtek. Ez a program is lezárásra várt a mérföld-
kövek teljesítésének hiányában, és a 100 milliós hitelfelvétellel igyekeztek 
elmozdulni a holtpontról. Az akkor Katona István vezetése alatt álló Város-
gondoksággal nem csak megvalósítottuk a teljes programot, hanem hitel-
felvétel nélkül tettük azt. Így készült el már a mi kivitelezési terveink alapján 
az óvónők bevonásával, az ő esztétikai igényeik szerint. A bölcsőde felújí-
tásának pályázatát szintén az előző ciklusban adták be, de már minden hi-
ánypótlás, pontosítás, tervezés a mi feladatunk volt, az érdemi munka ránk 
hárult. Egy éven belül le is zártuk a fejlesztést, és átadtuk az új bölcsődét. 
Visszaszereztük a Mátyás király úti óvodát, amit a Református Egyháznak kö-
szönhetően viszonylag jó állapotban kaptunk meg, így újból megnyithatta 
kapuit. A Finta Múzeum teljes energetikai felújításárára pályáztunk és az 
épület tulajdonjogának megszerzése után teljes hőszigetelésen, homlok-
zati felújításon, födémszigetelésen esett át, és új fűtési rendszert kapott. A 
Nagykun hagyományok ápolása érdekében kunkaput állítottunk, ami dísze 
lett a főutcának, emléket állítva a Nagykun Redemptionak is. Felállítottuk a 
Nemzeti Összetartozás Emlékművét a trianoni nemzettragédia centenáriu-
mán, ami városunk egyik legszebb köztéri alkotása lett. A könyvtár a bölcs 
tárgyalásoknak és a kormányhivatal jóindulatának köszönhetően szintén 
felújításon esett át. A művészeti iskolák épületeit folyamatosan fejlesztet-
tük, állapotukat javítottuk, nyílászárócserét eszközöltünk, injektáltunk, fes-
tettünk, homlokzatot javítottunk. A Györffy tanyába újra élet költözött, és 
elkezdődött a pinceklub felújítása. OK
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Városunk 21. századi szemlélettel, kiemelt célkitűzésként kezdte zászlajára tűzni a magasabb kör-
nyezettudatosságot, és a környezet- és természetvédelem területén is igyekezett minél látványo-
sabb eredményeket elérni. Ennek köszönhetően két új helyi védett terület kijelölése és védetté 
nyilvánítása történt meg. Emellett ebben a ciklusban évtizedes jogszabályi hiányosságot pó-
tolva, minden helyi védett terület természetvédelmi kezelési terve is elkészült, hogy jogszerű 
keretek között tudja városunk természeti örökségét megőrizni. Városunk klímastratégiát is 
elfogadott , figyelembe véve a városban a mezőgazdaság jelentőségét, illetve éghajlati kitett-
ségét településünknek. Adaptációs (alkalmazkodási) tervet fogalmazott meg, illetve konkrét 
intézkedéseket, amelyekkel városunk hozzá tud járulni a globális klímaváltozás helyi hatásai-
nak mérsékléséhez. Utóbbiak szellemében tagja lettünk a Klímabarát Települések Szövetségének 
azontúl, hogy alapító tagjai lettünk a Madárbarát Települések Szövetségének is. Érdemi lépést tet-
tünk a ciklus ideje alatt a zöldenergiára való áttérésre, több intézményünkben hajtottunk végre 
energiahatékonysági fejlesztéseket, és növeltük az energiamegújulásból származó közületi 
energia felhasználását. A város belterületén több száz fa elültetésével kezdtük meg a zöld 
infrastruktúra fejlesztését, míg külterületen egy több hektáros intenzív fásításra nyertünk 
el pályázatot, amelynek kivitelezése zajlik. Hulladékgazdálkodás területén fenntartottuk a 
szelektív gyűjtés lehetőségének fejlődését városunkban, azontúl, hogy egy innovatív helyi 
vállalkozóval jelentősen növeltük a városi komposztálási lehetőségeket. KÖ
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A város adottságaiból adódóan célszerűen építhet turizmusra, ami hosszú 
ideje nem maradéktalanul kiaknázott lehetőség. Dr. Szabó Zoltán fejlesztési 
munkássága óta elsőként történtek érdemi lépések az idegenforgalom terü-
letén, amely elsősorban a város turisztikai zászlóshajójára, a strandra irányul-
tak. Társadalmi összefogás segítette az apartmanok megújulását, illetve talán 
idei évben befejeződhet egy új kétszintes apartmanépület az idegenforgalmi 
szolgáltatás részére történő átadásra. Még a ciklus elején megvalósítottuk a 
strand régi álmát egy csúszda beépítésével. Ezen kívül trambulin és új játszótér 
jött létre a strand területén. A strand jövője szempontjából nélkülözhetetlenül 
fontos volt, hogy a strand vezetőjével megoldás született a gyógyvízzel előtö-
rő metán célszerű hasznosítására, és a jogszerűtlen, 2019 előtti működés után 
egy energiafüggetlenséget erősító, jó gyakorlat jöhetett létre. Pályázatot nyer-
tünk a strandon napenergia-kiserőmű létrehozására, ami a későbbi szolgálta-
tások lehetőségét bővíti. Turisztikai fejlesztések között jó hatással bír városunk 
idegenforgalmára a Liget fejlesztése, a most készülő pákász tanösvény, és vél-
hetően a támogatott tömegrendezvények és fesztiválok is. A városba irányuló 
idegenforgalom mellett újból visszaadtuk a recski i�úsági tábor fényét, és a 
2019-es minősíthetetlen körülmények után, civilizáltabb, XXI. századibb infra-
struktúra kiépítését kezdhettük meg. Az i�úsági tábor területét megnöveltük, 
és gyakorlatilag minden épület kisebb-nagyobb felújításon esett át. AZ
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2019-ben 70 millió Ft állami normatívát kapott városunk a szegények és rászorulók segítésére, mely ösz-
szeg egy évvel később felére csökkent, majd 2021. után a kormányzat megszüntette ezirányú támogatását 

városunknak. Éppen ezért rendkívüli eredménynek mondható, hogy a megváltozott finanszírozási 
körülmények között is fenn tudtuk tartani segélyezési programjainkat, nemcsak az egyszeri szo-

ciális segély területén, hanem a lakhatási támogatás és a temetési segély területén is. Sajnos a 
támogatások reálértéke nem növekedett, és az ország helyzetéből adódóan a rászorulók száma 
is nő, ennek ellenére az önkormányzat erőn felül teljesített a támogatások mellett, szakintéz-
ményeinek fenntartásában is. Végig támogatta a Szociális Szolgáltató Központ tevékenységét 
és a bentlakásos és nappali ellátásos idősellátást. Kiemelt eredménynek tartjuk, hogy sikerült 
kilépni a Berettyó-Körös Többcélú Társulásból – évente több milliós kiadást megspórolva – és 

a bentlakásos idősellátásnak sokkal színvonalasabb, jobb körülményeket teremtve, megállapo-
dást kötöttünk a túrkevei Református Egyházközséggel. Emellett új szociális intézményt hoztunk 

létre, hogy immár városunk maga uraként koordinálhasson házi segítségnyújtást, élelmiszerosztást 
– sok más szociális feladat mellett. Ebben a ciklusban beindult a tanyagondnoki szolgálat, s idejében 

beindul a támogatói szolgálat is. Fejlesztettük önkormányzati bérlakásainkat, segítséget nyújtva a 
lakhatási gonddal küzdőknek. Sokszor erős ellenszélben is végigvittük az Idősek Otthonának infra-
strukturális fejlesztését, energetikai, energiahatékonysági fejlesztéseket megvalósítva, így segítve 
az intézmény működését. Ugyanitt kiülőt építettünk, térkövezést hajtottunk végre, habár egy pil-
lanatig sem volt önkormányzatunk fenntartója a létesítménynek. Fenntartottuk a Bursa Hungarica 
Felsőoktatási Ösztöndíjpályázat lehetőségét, ezzel is messze erőn felül vállalva szociális feladatokat. 

Az önkormányzat mindennapi működésében igyekezett minden rászorulót segíteni, és megtenni 
mindent annak érdekében, hogy minél több szociális problémát tartsunk távol városunktól. SZ
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Minden sportszervezetet erőn felül támogattunk, megtartottunk minden korábbi 
versenysportot, segítettük a sportszakosztályok pályázatait, és új sportinfrastruktúra 
teremtése mellett új sportágak meghonosodását segítettük. Ebben a ciklusban az 
önkormányzat pénzügyi támogatás emellett elindult az ökölvívás önálló sportszer-
vezetként, elindult szkandersport és érdemi eredmények születtek városunk szá-
mára, újból meghonosodott a motocross. Nagy futós rendezvények, futós prog-
ramok kerültek megrendezésre jelentős tömegsikerrel, alkalmanként több száz 
nevezővel. Elindultak a kerékpáros túrák és a valódi tömegsport rendezvények, a téli 

sportok közül a jégpálya üzemeltetése lett érdemi eredmény, ami immár több télen 
nagy-nagy népszerűségnek örvendett sok száz helyit megmozgatva. Elindult ön-
álló TVSE szakosztályként az úszósport. Bővültek a lovassport lehetőségek, helyi 
versenyek kerültek megrendezésre, otthont adtunk országos ultiversenyeknek. 
A Túrkeve Atlétikai Club (TAC) 108 év után újból megkezdte működését, és so-
kakat megmozgatva színesítette a helyi sportpalettát. Támogatásainkkal hoz-
zájárulhattunk a KNIR SE remek eredményihez, segítettük az öntevékeny hobbi 
sportokat, mint az asztaliteniszt, teniszt. Létrehoztuk a ligetben a futókört és fejlesz-
tettük a gyaloglás lehetőségeit, emellett a ligetben egy világszínvonalú fitness-parkot 
adtunk át. A rosszindulatú pletykák ellenére a teljes ciklus alatt erőn felül, minden más 
sportszervezetet, és civil szervezetet meghaladó mértékben támogattuk a Túrkeve 
Városi Sport Egyesület (TVSE) valamennyi szakosztályát, segítettük a régebbi verseny-

sport működését, összesen több mint 94 millió Ft-tal.SP
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A város minden felületén fejlesztettük a helyi részvételi demokrácia lehetőségét, élő közvetítéseket 
vezettünk be, a polgármester személyes közelségből és szociális médiafelületen keresztül egyaránt 
beszámolt nehézségekről, gondokról, eredményekről, tervekről egyaránt. Fejlődött az átláthatóság, 
és nyitottabb lett a jogalkotás. A képviselő-testület működését üzembiztosabbá alakítottuk, hogy a 
képviselők ne egymást nézegessék szavazás közben, hanem befolyásmentesebb, nyomógombos sza-
vazási berendezés segítse a munkánkat. Már 2019-ben hozzákezdtünk új városi honlap kialakításá-
hoz, hogy sokkal több információ legyen elérhető városunkról. Új városi közösségi média felületeket 
hoztunk létre, hogy minél többek elérjék a helyi információkat. Több mint 20 év után újból megjelen-
tettük a Kevi Kalendáriumot, ami ismét egy új, színes színfoltja lett városi közéletnek, rendkívül színes 
tartalommal. Útjára indítottuk a „honismereti kötetek“ sorozatot, aminek immár 6 kötete látható, és 
az első három el is készült. A Túrkeve újságból színes magazint hoztunk létre,  megreformálásával ma-
gasabb terjedelem, színesebb tartalom valósulhatott meg. A WaveCom telekommunikációs szolgál-
tató segítségével elindítottuk a helyi televízió sugárzását a kábeltelevízión is, hogy a helyi TV műsorai 
minél többek számára hozzáférhetőek legyenek, elkezdtük az Önkormányzati TV segítségével az élő 
közvetítéseket, és a ciklus teljes egésze alatt zajlottak „polgármesteri teázások“. ÁT
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A „nincs itt semmi“ és „nem történik itt semmi“ kritikákkal szembe menve töre-
kedtünk 2019 után új alapokra helyezni a kulturális programok szervezését, hogy 

minél többen találják meg az érdeklődési körüknek leginkább megfelelő prog-
ramokat. A karácsonyi falu szimbolizálja legjobban önkormányzatunk jelen cik-
lusának törekvéseit: magas színvonalú, forráshatékony, társadalmat a legszéle-
sebben megmozgató és az önkéntességnek is jelentős teret engedő közösségi 

programok voltak, azzal a céllal, hogy az emberek találkozzanak, kikapcsolódja-
nak, jól érezzék magukat. Színvonalasabb hagyományőrzés, magasabb színvonalú 
előadók, több kikapcsolódási lehetőség. Igyekeztünk végre ismét méltó színvonalra 
emelni a juhászfesztivál hagyományőrző jellegét, elvesztett népi hangulatát helyre-
állítani, és néprajzilag, helytörténetileg is hitelesebb tematikus jellegét visszaadtuk 
úgy, hogy a szórakoztató jellege ne szűnjön meg. Új városi hagyományteremtési tö-
rekvésekkel igyekeztünk színesebbé tenni a városi programkínálatot: már két alka-
lommal is megrendezésre került a bagolyfesztivál, honismereti konferenciát hívtunk 
életre, segítettük a böllértalálkozót, idén elsőként túlestünk a földrajz éjszakája prog-
ramon is, valamint nyári diszkókkal kedveskedtünk a szórakozni vágyóknak. Támoga-
tással segítettük a civil kezdeményezések kulturális programjait is, a motoros találko-
zótól a redemptio emléknapjáig számtalan civil program támogatását karoltuk fel. KU
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A ciklus eredményeit, nehézségeit, feladatait 20 
pontban foglaltuk össze, a fentieknél részletesebb ki-
fejtéssel, ami teljes egészében sajnos jelen lapszám-
ban terjedelmi korátok miatt nem közölhető, azon-
ban keresni fogjuk a lehetőséget egy részletesebb, 

teljesebb beszámoló közreadására a kampány során. 
Addig is a fentiek egy rövidített vázlatként igyekez-
nek számot adni abból a munkából, amiért dolgoz-
tunk, és amit a ciklus ideje alatt megvalósítottunk, a 
teljesség igénye nélkül. 
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82019-2024 között fontosnak tartottuk az emberi kapcsolatokat, a találkozási 
pontokat, a közösségi programokat, tereket így ezeknek megvalósításához 
érdemi fejlesztések zajlottak, látványos eredményekkel. A 2015-ben elnyert, a 
2019-es ciklusváltás előtt a mérföldkövek teljesítésének hiányában lezárásra 
tervezett „zöld város“ program a 2019-ben felálló új önkormányzat eredmé-
nyeként került megmentésre. Ezen forrásokból saját tervek és koncepció alap-
ján készült el a város első többfunkciós közösségi tere, a városi liget: játszótér-
rel, fitness parkkal, sportpályával, futókörrel, felújított szociális egységgel. Az 
új liget a 2019-2024-es önkormányzati ciklus zászlóshajó fejlesztése, ami már 
bizonyította alkalmasságát, létjogosultságát. Elkészült a város több hasznú kö-
zösségi tere, az új piactér, szórakozótér ami azóta is számtalan városi rendez-
vénynek ad otthont, közösségi tereket, kiülőt, „pletykasarkokat“ alakítottunk 
ki a Setét Mihály úton, szép játszótérrel bővítve az Erkel téren és a Madarász 
házaspár úton. A városi könyvtár előtt kiülőt építettünk, hogy a Petőfi téren is 
legyen szabad közösségi tér. Lépéseket tettünk a millenniumi park sétányépí-
tésében, ott zöldfejlesztést hajtottunk végre, kunkaput állítottunk, majd 2023-
ban megindult a Kis-Berettyó part városi részének átalakítása városi célokra, ott 
az úgynevezett „Pákász tanösvény“ kialakítása. Mindezek mellett a leromlott 
állagú  Mozi,  aminek a teljes felújítása megindulhatott sok-sok évtized után. KÖ
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2019-2024 között végre érdemi városfejlesztés zajlott, aminek köszönhetően 
érdemben gazdagodott, szépült városunk.  Dr. Semjén Zsolt miniszterelnök-he-
lyettes jóvoltából további 250 millió Ft fejlesztési forráshoz segítettük a Reformá-
tus Egyházat, hogy városunk egyik legfontosabb épülete megújulhasson. Meg-
mentettük városunk egyik szimbolikus épületét, az Oroszlán Vendéglőt. Helyre 

kellett állítanunk az ivóvízbázist, kettő ivóvízkút felújítása történt meg illetve egy 
teljesen új kutat fúrattunk. Elkészültek az új víztorony felállításának tervei is, amely-

hez szükséges források már nagyjából rendelkezésre állnak és egy éven belül elindulhat 
annak építése is. Átadásra került a Pepco, a kivitelezővel lévő jó együttműködésnek köszön-
hetően nem csak rekord gyorsan valósulhatott meg a projekt, hanem védett városi Kossuth 
úti utcaképünk is szépült egy impozáns épülettel. Fejlesztettük a gyepmesteri feladatokat egy 
remek együttműködő partnerrel, a Remény Rabjai Egyesülettel, és a telepre új gépjárművet 
vásároltunk. A polgármesteri hivatalt is elkezdtük felújítani. Jótékony felajánlást segíthettünk 

a Galuska temető ravatalozójának létrehozásakor, elkészültek a Ducza úti ravatalozó felépí-
tésének tervei, ami még idén megindulhat, megtörtént a Vénkerti és Ducza lélekharangok 

felújítása. Buszvárókat újítottunk fel, gyakorlatilag 4 új buszvárónk lett. Létrehoztuk a 
Városfejlesztési Kft-t, ami megalakulása óta egyik legfontosabb stratégiai partnere ön-
kormányzatunknak, aminek köszönhetően sok-sok millió forint maradhat vá-
rosunkban a korábban „eltűnt“ külsős megbízások helyett.
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Számos dolog minősít egy városvezetést, de talán az egyik legfon-

tosabb indikátor: miként gazdálkodik a város minden lakójának 
közös örökségével, a város vagyonával. Gazdagítja, gyarapítja azt, 

vagy épp elherdálja a „családi ezüstöt“. A 2019-2024 közötti képviselő-tes-
tület többsége partner volt abban, hogy gyarapítsuk a vagyon, hozzátegyünk 

ahhoz, és gazdagabb legyen a város, mint előtte volt.  A jó gazda gondossá-
gával, felelős gondokként ápoltuk, gyarapítottuk a város vagyonát, ami a le-
hetőségeinket bővíti a jövőben. Olyan vagyongyarapodáson esett át városunk 
vagyonszerzéseivel, ami a korábbi éveket soha nem jellemezte. A mezőgazdasági 

területek nem jelentettek érdemi bevételt 2019 előtt, míg 2020 óta évről évre vagyont 
termel a városunknak, haszont hoz a privatizációk után megfogyatkozott, megmaradt 
kevéske külterületi termőföldünk. A közmunkaprogram termelékenysége megsokszo-
rozódott, megvettük, részben cseréltük, de megszereztük a régi Mezőbank épületét, 
ami nagy segítségre lett a ciklusban. Megszereztük a múzeum épületének a és a ballai 
út tulajdonjogát. Visszavásároltuk a az egykori Városgazdálkodási Vállalt épületében a 
Berettyó kocsma épületét és a mellette lévő cukrászüzem épületét, és ide átköltözhe-
tett a nehezen fenntartható, nem hatékony AFIT-irodaházból a Városgondokság Kft. 
Megmentettük a Szociális Szövetkezetet, hogy az eltűnt 52 millió visszafizetését és 
a városunk rémálmában szereplő szankciókat megelőzzük; valamint  a Szövetke-
zet vagyonkezelésében lévő Béla kir. úti ingatlan teljes felújítása megtörtént vissza 
nem térítendő, 100%-os támogatásból. VA
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– Nagy a rohanás?
A mindennapi bolondokházához jelentős mértékben 
hozzájárul most a kampány, amit leginkább részemre 
az ablakos tót és a hanyatt esés példájában írnék le. Saj-
nos, vagy szerencsére az élet nem áll meg a választások 
miatt, így minden napra jócskán akad gond, tennivaló. 
Számos fejlesztés zajlik, a Kis-Berettyó part épül-szépül, 
a Ligetben a szökőkút készül, útépítések folynak szerte a 
városban, s mindezek magukkal hordozzák a gondokat. 
Ezentúl épp úgy gondja van az embereknek a minden-
napokban, éppen úgy foglalkozni kell problémáikkal, 
mintha nem lenne választás. A választás plusz egy egész 
embert kívánó folyamat, így kétszeresen helyt kell most 
állni ebben a hónapban, de nagyon várom a június 10-ét, 
amikor így vagy úgy, de vége lesz az őrületnek. Legalább-
is remélem. 

– Hogyan értékeled a 2019-2024. közötti önkormányzati 
ciklust?
Nyilvánvalóan nem tudok objektíven értékelni, hiszen a 
folyamatok egyik aktív részvevőjeként, nagyon-nagyon 
sok munkát, érzelmet tettem hozzá ehhez az időszak-
nak az eredményeihez. Az általunk objektívnek vélt, 
számszerűsíthető adatokkal alátámasztott beszámolót 
részben saját Facebook oldalamon megosztottam, de 
egy kisebb része a Túrkeve újság előző lapszámában is 
megjelent. Éppen ezért ezeket nem részletezném. A vá-

rosban, aki akarja, látja ezeket, aki nem akarja, azokat hi-
ába győzködöm. Éppen ezért az értékelést a választókra 
bízom, majd ők értékelnek június 9-én. 

– Hogyan látod a szerepedet az eredményekben?
A legfontosabb benyomásom az, hogy az eredmények 
közösek és nagyon sokan járultak azokhoz hozzá. A Pol-
gármesteri Hivatalban egy jól működő munkaszervezet 
jött létre, az új Jegyzőre, Czucziné Keresztes Anitára is 
nagymértékben támaszkodhatom, valamint a polgár-
mesteri kabinet dr. Herczegh Adél vezetésével nagyon 
sok terhet vett le a vállamról. Ugyanakkor a határozott, 
karakteres vezetés, a döntések felelőssége nem volt át-
ruházható, s ennek nehézségeiben csak néhány ön-
kormányzati képviselőre számíthattam. Nagyon hálás 
vagyok a munkámat támogató önkormányzati képvi-
selőknek, a Polgármesteri Hivatal munkaszervezetének, 
de nem kisebb mértékben hálás vagyok a városépítő la-
kosságnak, akik önkéntes munkákkal, adományokkal, 
programszervezésekkel járultak hozzá ennek a ciklus-
nak a sikereihez. A saját szerepemről szintén csak azt 
mondhatom, hogy majd a választók értékelik, ez nem az 
én dolgom. Amit én értékelhetek, az a példátlan össze-
fogás, hogy a város megmozdult annak érdekében, hogy 
Túrkeve egy jobb hely legyen. Mindenképpen megtisz-
teltetés volt ebben polgármesterként részt venni, s bár-
milyen eredmények is szülessenek június 9-én, nagyon 
hálás vagyok a túrkeveieknek azért a lehetőségért, hogy 
több elképzelésemnek lehetőséget adtak, és segítették tö-
rekvéseimet számos területen. A saját szerepem tehát az, 
hogy részt vettem sokak összefogásában, egy jó munka-
szervezetben, és egyike lehettem a kezdeményezőknek. 
Megtisztelő volt. 

– Hogy látod, milyen esélyekkel indulsz neki az új válasz-
tásnak?
Aki elindul, annak esélye is van, így semmiképpen nem 
temetném még polgármesterségem, hiszen sokan tá-
mogatnak, sokan biztatnak a folytatással kapcsolatban. 
Mint az közismert, 1998. óta regnáló polgármestert Túr-
keve lakossága nem választott újra, minden esetben a 
város első vezetőjének változtatásáról döntött Túrkeve 
lakossága, tehát nagyon erősen kritikus a választói ma-
gatartás e területen. Ez nem biztató részemre. Az sem 
biztató, hogy a Fidesz-KDNP sikeresen polarizálta a 
helyi társadalmat, így sikerült elérniük ugyanazt, amit a 
pártjuknak országosan. Épp ezért a Fidesz-től azt hiszem 
joggal tarthatok, hiszen mégiscsak Magyarország leg-
erősebb politikai ereje, jelenleg is korlátlan erőforrások-
kal és megítélésem szerint gátlástalan kampányokkal. 
Nyilván mindent el fognak követni ellehetetlenítésemre, 

éppen ezért nincs is az az érzésem, hogy Magos Vilmos-
sal kell megküzdenem ezen a választáson. Vilinek sze-
rintem nem sok esélye lenne magában, az erőt a Fidesz 
adja részére. A magyar kormányzópárt mindent bedob, 
hogy az általa preferált jelölt nyerjen, és teljesen mind-
egy, hogy ezt a jelöltet Vilinek vagy Tamásnak hívják, a 
kormánypárti választói preferencia akkor is fegyelme-
zett, ha bárki mást indítanának. Ennek ellenére nem tar-
tok az eredményektől. Úgy ítélem meg, hogy „win-win” 
helyzetben vagyok és mindenképpen nyertesként kerü-
lök ki a választásokból. Vagy azért, mert folytathatom a 
polgármesteri munkámat és befejezhetem az elkezdett 
fejlesztéseket, és szolgálhatok tovább, vagy azért, mert 
visszakapom az életem. 

– Van-e elképzelésed a következő testület összetételére?
Természetesen nem szívesen hagyatkozom tippelgeté-
sekre. Az egyértelműen látszódik, hogy két irány van, 
amiről dönthet a város. Az egyik a Patkós Lajossal meg-
erősített 2014-2019-es városvezetés visszatérése egy 
helycserével, a másik a 2019. óta várost vezető „nagyko-
alíció” megerősítése. Ebben a munkában én feltétel nél-
kül számítok továbbra is Kántorné Bíró Emília segítsé-
gére, nagyon szeretném, hogy alpolgármester maradjon, 
mert megítélésem szerint jól kiegészítjük egymást. 

A választóknak tehát a Patkós-Vida-Magos, illetve a 
Sallai-Kántor alternatívából kell majd választania és 
azt hiszem ez a döntés magával fogja hozni a képvise-
lői székek megoszlását is. Abban bízom, hogy akik rám 
szavaznak, azok figyelembe fogják venni javaslataimat a 
képviselő-testület összetételére és támogatni fogják azo-
kat, akik nélkül az eddigi eredmények nem lettek vol-
na elérhetők. Mindenképpen nagyon szeretném, hogy 
döntéshozó helyzetben maradjon a meghurcolt Tóth 
Lajos, aki szerintem kiváló képviselői munkát végez, és 
az édesapja szellemiségéhez sok mindenben hasonlító 
Kántor Lajos, akire továbbra is sok területen számítok. 
Nagyon megkedveltem Dékányné Madarász Piroska 
munkáját, mert ő nagy belső kritikus, de a kritika mellett 
tesz is, dolgozik is tiszteletreméltó mértékben. Nagyon 
örülnék, ha fiatalodna a testület, ha több hölgy lenne a 
tagja, így Kiss-Simon Edit – habár hangoztatja függet-
lenségét, hogy mindenféle szekértábor-gondolkodást 
elutasít, nagyon-nagyon hiszem, hogy kiváló képviselő 
válna belőle. Külsős bizottsági tagként nagyon komoly 
munkát végzett Vad Attila, aki képviselőként szerintem 
nagy hasznára lenne a városnak. De rajtuk kívül több je-
lölt is van, akivel szerintem eredményesen együtt tudnék 
dolgozni, így nyitott vagyok, és azzal működöm együtt, 
akit a város beszavaz a testületbe. Nem szép dolog, de 
mindössze azt szeretném csupán, hogy Szabó Attila va-
lahogy lecsússzon a befutók közül, mert megismerve a 
képviselői munkáját, úgy érzem, hogy ő az a fajta helyi 
politikus, akinek a politikus szó pejoratív értelmét kö-
szönhetjük. Tudom, hogy milyen mértékben felelős ő a 
konfliktusokért, a soha nem építő, hanem mindenkor 
méltatlan vitákért, ráadásuk ahogy tapasztaltam, folya-

matosan cinkelt lapokkal játszik a testületben. Na, a rá 
való szavazásra nem biztatnék senkit, aki a város érdekét 
szeretné döntésével, de egyébként azzal fogok együttmű-
ködni, akit a város lakói választanak. Persze a fenti hat 
jelölt bejutásának nagyon örülnék.  

– Maradtak tervek? 
Túl sok is! Nagy álmom volt a mozi átfogó felújítása, 
már egy ideje készülök egy remek musicallel történő 
felavatásra. A pákász tanösvényben is van folytatni való: 
még be sem fejeztük ezt a részt, de már a ligeti sétány-
nyal történő összekötésén rágódom. A strandon na-
gyon-nagyon sok ötletem van még, hogy még jobbá és 
színvonalasabbá tegyük. Turizmus területén egyébként 
is sok még a potenciál a városban, az ökoturizmus, vízi 
turizmus, sportturizmus, fesztiválturizmus területén. 
Dugig vagyunk még feladatokkal a meglévő vagyonnal 
kapcsolatban: fel kell újítanunk a polgármesteri hiva-
talt, valamit kezdeni kell a buszpályaudvarral. Bővíteni 
szeretném az önkormányzati lakások számát, és valami 
érdemi, nagy előrelépést szeretnék az idősellátás terüle-
tén: színvonalas, jó, 21. századi bennlakásos intézmény-
re gondolunk, ahol az aktív időskor lehetőség. Szeretnék 
még több zenei és kulturális programot, amihez egy ki-
csit reformálni kell az intézményeket és több lehetőséget 
kell teremteni. Hidat szeretnék a Berettyóra, a Kis-Be-
rettyóra, új kerékpárutakat – hosszan sorolhatnám, de ez 
maga a választási program, amit külön leírtam már.  

– Menni fog mindez? Szinte nem is egy ciklusnyi terv. 
Hát, ha egy jó, támogató képviselő-testület lesz, akkor a 
Jóisten segedelmével igen, menni fog. Sokat kell pályáz-
nunk, de szorgalom kell, sok munka, magas kompeten-
cia a munkaszervezetben, lelkesedés, nyertes pályázatok 
– és minden elérhető. Eddig is nagyon sokat segített a 
város is, nagyon sok remek ember járult hozzá, hogy 
Túrkeve egy jobb hely legyen, és ha ez a tendencia ma-
rad, együtt sikerülni fog minden. Lelkes vagyok, de azért 
nem bánnám, ha nem kellene több ciklus, legalábbis ne-
kem, örülnék, ha öt év múlva egy nálam jobb jelölt jön-
ne, akinek örömmel adom át a stafétabotot. Majd látjuk, 
újabb öt évvel is sokat haladhatunk. 

– Akkor sok sikert ehhez, és köszönöm a beszélgetést!  

CIKLUS ÉRTÉKELQ BESZÉLGETÉS 
Túrkeve város polgármesterével

MOLNÁR MAGDOLNA
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

2024. június 9-én a korábbiaktól eltérQen a címben sze-

replQ választások egy idQben, közös eljárásban történnek.

1. Európai parlamenti választások
A választáson a választópolgárok listára szavazhatnak. 
Listát az a párt állíthat, amely legalább 20  000 érvényes 
ajánlást összegyűjt. Listát a pártok önállóan vagy közösen 
állíthatnak. A listák sorrendjét a szavazólapon a Nemzeti 
Választási Bizottság sorsolás útján állapítja meg. Az a lista 
kaphat mandátumot, amely a listákra leadott érvényes sza-
vazatok száma szerint az 5 százalékot eléri.
A magyar választópolgárok 21 képviselőt választhatnak 
az Európai Parlamentbe. E választás tekintetében az egész 
ország egy választókerületet alkot.

2. Helyi önkormányzati képviselők és polgármesterek 
választása 
Városunkban a választás az ún. egyéni listás rendszerben 
történik, ahol a település egésze alkot egy választókerüle-
tet.  Megválasztható képviselők száma 8 fő.
Településünkön a választópolgárok száma 2024. ápri-
lis 3-án 6792 fő. Képviselőjelölt az lehet, akit a település 
választópolgárainak legalább 1 százaléka (68 fő), polgár-
mesterjelölt pedig az, akit a település választópolgárainak 
legalább 3 százaléka (204 fő) jelöltnek ajánlott. 
A jelöltek sorrendjét a szavazólapon a helyi választási bi-
zottság sorsolással állapítja meg. 
Érvényesen szavazni a listán szereplő jelöltek közül leg-
feljebb 8 főre lehet. Ez azt jelenti, hogy a szavazólapon 8 
vagy annál kevesebb szavazat lehet. Amelyik szavazólap 8 
szavazatnál többet tartalmaz, az azon szereplő szavazatok 
nem kerülnek megszámlálásra.
Képviselők azok a jelöltek lesznek, akik a megválasztha-
tó képviselők száma szerint a legtöbb érvényes szavazatot 
kapták.  Szavazategyenlőség esetén sorsolással kell megál-
lapítani, hogy az egyenlő számú szavazatot elért jelöltek 
közül melyik szerez mandátumot.
A polgármester választás szavazólapján szereplő jelöl-
tek sorrendjét szintén sorsolás útján állapítja meg a helyi 
választási bizottság. Érvényesen szavazni legfeljebb egy 
jelöltre lehet. Polgármester az a jelölt lesz, aki a legtöbb 
szavazatot kapta. Szavazategyenlőség esetén időközi vá-
lasztást kell tartani.

3. Vármegyei közgyűlés tagjainak választása
A vármegyei önkormányzati képviselőket a választópol-
gárok vármegyei listán választják. A választás tekintetében 
minden vármegye egy választókerületet alkot, melynek 
nem része a megyei jogú város (megyénkben Szolnok). A 
Jász-Nagykun-Szolnok Vármegyei közgyűlésbe megvá-
lasztható képviselők száma 18 fő.

A vármegyei választókerületben listát állíthat az a jelölő 
szervezet, amely a választókerület választópolgárai 0,5 
százalékának ajánlását összegyűjtötte.

4. Nemzetiségi önkormányzati képviselők választása
Településünkön roma nemzetiségi önkormányzati kép-
viselők választására van lehetőség. Nemzetiségi válasz-
táson az a választópolgár vehet részt, aki regisztrált vagy 
regisztrál a nemzetiségi névjegyzékbe történő felvételre. 
Túrkevén 2024. április 3-án a nemzetiségi névjegyzéken 
szereplő választópolgárok száma 86 fő. Képviselőjelölt 
ajánlásához szükséges ajánlások száma 5 fő.
A megválasztható képviselők száma 3 fő, a választás 
módja ugyanaz, mint az egyéni listás képviselő választás 
esetében. 

5. Ajánlás szabályai
Jelöltet az a választópolgár ajánlhat, aki a választóke-
rületben választójoggal rendelkezik. Az ajánlóívre rá 
kell vezetni az ajánlást adó választópolgár nevét, sze-
mélyi azonosítóját, magyarországi lakcímét. Az ajánlás 
érvényességének és hitelességének feltétele a saját kezű 
aláírás. A választópolgár többi adata az ajánló választó-
polgár jelenlétében más személy által is rávezethető az 
ajánlóívre.
Az ajánlóíven az ajánlást gyűjtő személy feltünteti a ne-
vét, személyi azonosítóját vagy a személyazonosságát 
igazoló hatósági igazolványának számát és aláírását. Ez 
utóbbiak elmulasztása az ajánlóív érvénytelenségét ered-
ményezi, az azon szereplő ajánlások nem kerülnek elle-
nőrzésre. 
Az ajánlóívek 2024. április 20-án vehetők át legkoráb-
ban. Helyi önkormányzati képviselő, polgármester, nem-
zetiségi önkormányzati képviselőjelöltként bejelentésére 
május 6-án 16.00 óráig van lehetőség.
Az ajánlást adó választópolgárok adatait a helyi választá-
si iroda ellenőrzi, a jelölt nyilvántartásba vételéről a helyi 
választási bizottság dönt.

6. Kérelmek

Mozgóurna igénylése
Az a választópolgár, aki a szavazóköri névjegyzékben 
szerepel, de egészségi állapota vagy fogyatékossága mi-
att nem tud elmenni a szavazóhelyiségbe, mozgóurnát 
kérhet.
A mozgóurnát a választópolgár kérheti:
 " a lakcímére (lakóhelye)
 " a lakóhelye (tartózkodási helyre átjelentkezett válasz-

tópolgár a tartózkodási helye) szerinti szavazókör te-
rületén található egyéb címre

VÁLASZTÁS  2024. JÚNIUS 9.
TÁJÉKOZTATÓ AZ EURÓPAI PARLAMENT KÉPVISELQINEK, A HELYI ÖNKORMÁNYZATI 
KÉPVISELQK ÉS POLGÁRMESTEREK, VALAMINT A NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZATI

 KÉPVISELQK 2024. JÚNIUS 9-ÉN TARTANDÓ VÁLASZTÁSÁRÓL

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

 " május 31-ig bármely magyarországi címre (ilyenkor a 
kérelmet egyben átjelentkezési kérelemnek is kell te-
kinteni)

 " Mozgóurna igénylése:
 "  online (azonosítás nélkül) és levélben

2024. április 4. - 2024. június 5. 16:00
 " személyesen

2024. április 4. - 2024. június 7. 10:00
 " online (azonosítással)

2024. április 4. - 2024. június 9. 12:00
 " meghatalmazott útján

2024. április 4. - 2024. június 9. 12:00

Átjelentkezés
 " A lakóhellyel (állandó lakcím) és tartózkodási hely-

lyel (ideiglenes lakcím) is rendelkező választópolgár 
az önkormányzati választáson eldöntheti, hogy a 
lakóhelye vagy a bejelentett tartózkodási helye sze-
rinti önkormányzat megválasztásában kíván részt 
venni. Aki a tartózkodási helye szerinti polgármester-
re, képviselőkre akar szavazni, az átjelentkezhet. To-
vábbi feltételek, hogy a tartózkodási helyét legkésőbb 
a választás kitűzését megelőző 30. napon, azaz 2024. 
február 11-én vagy ez előtt létesítette, az elbíráláskor 
is érvényes, és érvényessége legalább június 9-ig tart. 
Ilyen esetben az átjelentkezéssel szavazók a tartózko-
dási helyüknek megfelelő szavazókörben szavaznak. 
Az átjelentkezés az Európai Parlamenti választásra is 
vonatkozik.

 " Átjelentkezéssel az a választópolgár is szavazhat, aki 
a szavazás napján a magyarországi lakcíme szerinti 
szavazókörtől eltérő helyen tartózkodik, illetve tar-
tózkodási hellyel nem is rendelkezik. Ilyen esetben 
azonban az átjelentkezés csak az Európai Parlamenti 
választásra terjed ki, a választópolgár a kérelemben 
megjelölt település kijelölt szavazókörébe kerül felvé-
telre. Az önkormányzati választáson a lakóhelye sze-
rinti szavazókör névjegyzékében fog továbbra is sze-
repelni.

Átjelentkezés másik szavazókörbe:
 2024. április 4. - 2024. május 31. 16:00

Átjelentkezés visszavonása:
 2024. április 4. - 2024. június 7. 10:00

 " Külképviseleti névjegyzékre jelentkezés esetén a ké-
relem csak az Európai Parlamenti választásra terjed 
ki, az önkormányzati választáson a lakóhelye szerinti 
szavazókör névjegyzékében fog továbbra is szerepelni.

 " Külképviseleti névjegyzékbe vételi kérelem benyúj-
tása:
 2024. április 4. - 2024. május 31. 16:00

 " Külképviseleti névjegyzékbe vétel visszavonása
 2024. április 4. - 2024. június 5. 16:00

Külképviseleti szavazásra csak az Európai Parlamenti 
választáson van lehetőség.

Nemzetiségi névjegyzékbe vételi kérelem benyújtása
folyamatos - 2024. május 31. 16:00

Nemzetiségi névjegyzékből való törlés
folyamatos - 2024. május 31. 16:00

Szavazás akadálymentes szavazókörben
Az a választópolgár (nemzetiségi is), aki 2024. június 5. 
16.00 óráig kéri, hogy akadálymentes szavazóhelyiség-
ben szavazhasson, és akinek a lakcíme szerinti kijelölt 
szavazóhelyiség nem akadálymentes, a helyi választási 
iroda átteszi egy akadálymentes szavazókörbe. 

7. Szavazás
Szavazni 2024. június 9-én 6.00 óra és 19.00 óra között 
lehet az értesítőben feltüntetett helyen.
A választópolgár, ha nem kapja meg a választásra szóló ér-
tesítőt, ha az megsemmisül vagy elvész, akkor bármely 
helyi választási irodától - amelyet a polgármesteri hivatal-
ban talál - új értesítőt igényelhet. Az értesítő bemutatása 
azonban nem feltétele a szavazásnak.
A szavazás előtt a választópolgárnak igazolnia kell sze-
mélyazonosságát (érvényes személyazonosító igazol-
vánnyal, útlevéllel vagy vezetői engedéllyel), valamint a 
lakcímét vagy személyi azonosítóját (lakcímkártyával). A 
választópolgár a fentiek után megkapja a lebélyegzett sza-
vazólapokat, az átvételt a névjegyzék aláírásával igazolja.
A lejárt érvényességű okmányokkal rendelkezők nem 
szavazhatnak, őket a szavazatszámláló bizottság köteles 
visszautasítani. A szavazásra abban az esetben sincs 
mód, ha a választópolgárt a bizottság tagja vagy tagjai 
személyesen ismerik, és a névjegyzéken is szerepel.
A szavazás ideje alatt a kijelölt kormányablakok ügyle-
tet tartanak okmánypótlás céljából.
Ha a választópolgár a szavazólap urnába dobása előtt 
jelzi, hogy a szavazólap kitöltését elrontotta, a rontott 
szavazólapot a szavazatszámláló bizottság bevonja, egy 
külön e célra szolgáló borítékba helyezi, és a rontott sza-
vazólap helyett új szavazólapot ad ki. Egy választópolgár 
rontás miatt szavazólap fajtánként csak egyszer kérhet 
új szavazólapot.
Ha a választópolgár a szavazatát bedobta az urnába, 
már nem kérhet cserét.

További információk: www.valasztas.hu, 
Helyi Választási Iroda, Túrkeve, Petőfi tér 1. 
Tel.: 56/222-111, e-mail: jegyzo@turkeve.hu 
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XXIV. KEVI JUHÁSZFESZTIVÁL 
2024. május 17-18-19. péntek-szombat-vasárnap

Túrkeve: PetQo tér - Liget
2024. május 17. péntek

LIGET - Vidámpark 16 órától
LIGET SZÍNPAD

21:00 - 02:00  We Love 90’s & 00’s Party - Dj Robbyval 
 Sztárvendég 01:20-tól: Dj szatmári & Szakos Andi

2024. május 18. szombat
PETŐFI TÉR - FESZTIVÁL SZÍNPAD
   7:30 Főzőverseny kezdete
 10:00 Csikós hívogató Túrkeve utcáin (Sárréti csikósok)
 10:30 Tárogató hívogató a templomtoronyból Simon Évivel
 11:00 Menettánc a Kistücsök Néptáncegyüttes és a Pipás zenekar közreműködésével, majd a nagyszínpadon fellépés
 11:45 A Madarász Károly Népdalkör fellépése
 12:15 „Pengjen a citera húrja…” A Mezőtúri Szivárvány Citerazenekar előadása
 12:40 Magyarnótaműsor - 70 éve a színpadon – Tisztelgés Madarász Katalin munkássága előtt 

Közreműködnek: Madarász Katalin, Tolnai András előadóművész, Koltai László, Czinder Valéria, Deák Lajos.
Kísér: Tordai Zoltán és zenekara. Háziasszony: Farkas Rozika

 14:30 A főzőverseny eredményhirdetése
 15:45 Ezerjó Szentmiklósi Néptáncegyüttes fellépése
 16:30 Hivatalos köszöntő 
 18:00 KoccintósParty – DR BRS X HEINCZ GÁBOR BIGA X VARGA VIKTOR
 20:00 Horváth Tamás koncert
 22:30 Juhászbál hajnalig az F. Tóth Zenekarral

LIGET SZÍNPAD
 11:30 Simon Évi Kevi pacsirta énekel
 13.00 A juhsajt készítésének hagyománya Dani János sajtkészítő bemutatót tart, Kádas Antal közreműködésével
 13:30 Cifraszűr bemutató a Hungarikum díjas Szőke Péter és a Guzsalyas Egyesület előadásában
 14:00 Szilágyi Attila énekes-gitáros interaktív gyerekműsora - Felcsendülnek a legnagyobb gyerekdalok: A Nagy Ho-

Ho-Ho Horgász, Micimackó, Paff, a bűvös sárkány és még sok más
 16:00 JÁNOS VITÉZ - zenés bábjáték a Kacagó Bábszínház előadásában
 17:00 Táncház Szilágyi Erik, az „Ezerjó” Művészeti, Kulturális és Hagyományőrző Egyesület elnökének vezetésével 
 19:00 CandyMan DUO - Hatalmas Rock’n’Roll buli

VÁROSHÁZA
 10:00-12:00 Juhászati szakmai fórum

MADARÁSZ KÁROLY MŰVELŐDÉSI HÁZ
„Szívvel lélekkel” című kiállítás - Nagy Istvánné népi hímző és Luka Lajos kosárfonó Népi Iparművész, a Népművészet 

Mestere kiállítása megtekinthető a Művelődési Házban.

FINTA MÚZEUM - VADÁSZ PÁL KIÁLLÍTÓTEREM
 11:00 A „Kevi Retro” című  kiállítás megnyitója

FŐTÉR
Juhnyíró bemutató 

PUSZTAI CSIKÓSOK UDVARA - Az Ecsegi utcai gát Kincseskert felé eső zöldterületén
 11:45 Csikós bemutató
 12:00 Kun hagyományőrző bemutató
 14:00 Csikós bemutató
 16:00 Kun hagyományőrző bemutató
 17:00 Pusztai Róka lovascsapat bemutatója

HARCMEZŐ - Nagyszínpad melletti lejáratnál.
Hagyományéltetők népes társasága várja újfent a látogatókat korhű fegyverekkel, viseletekkel, sátrakkal, jurtával, 

mely mind megtekinthető és kipróbálható lesz a helyszínen.

LIGET 
 11 órától Szélkakas kompánia népi játszótér egész nap
 Nádudvari Népi Kézműves Szakgimnázium a népi udvarban
 Közös jurta állítás, népi mesterségek bemutatása: gyapjú – nemezelés, fazekasság, szövés, bőrműves, faműves.
 Fotó pont, állatsimogató, lovaglás

NYÁJTERELŐ LIGET – Pavilon sátor mögött:
Juhterelő bemutató Border Collie kutyákkal

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

NÉPI UDVAR – KÓBOR BETYÁR CSÁRDA - Liget sátor mellett
9 órától kinyitja kapuit a Kóbor Betyár Csárda, betekinthetünk a betyárok életébe. 
Igazi látványos felvonulás a fesztiválon, közös csergetés és lövés a vendégeknek.
A jó betyárhangulatról a Hagyományőrző Kelevézek gondoskodnak.
Viselet és cifraszűr mustra! Érkezz népviseletben! Az információs pultnál regisztrálj, sorszámot és egy kis ajándé-

kot adunk cserébe, majd térj be a Csárdába, hogy a betyárok jól megnézzenek!
14 órától kihirdetik a legszebb népviseletben érkező fesztivál látogatót.
Várnak mindenkit a Kóbor Betyárok!

EGYÉB PROGRAMOK
Túrkevei birkapörkölt, ill. egyéb kunsági ételek versenye.
Legszebb teríték verseny, kirakodóvásár, vidámpark.

2024. május 19. vasárnap
PETŐFI TÉR - FESZTIVÁL SZÍNPAD
   7:30 Főzőverseny kezdete
 11:00 Menettánc a Dalma Dance Club táncosaival
 11:20 Meglepetés flashmob a Petőfi Sándor Általános Iskola tanulóinak előadásában
 11:30 A Korda Vince Alapfokú Művészeti Iskola Néptánc tagozatának fellépése
 12:00 40 éve volt a „Nyílik a rózsa…” - Közreműködnek: Tarnai Kiss László énekművész, műsorszerkesztő, Farkas 

Rozika, Tarnai Marcell László, Gengeliczki Tibor. Kísér: Puka Károly és zenekara.
 14:30 A főzőverseny eredményhirdetése
 15:30 Chorda Kórus műsora
 16:00 Gyermek Néptánccsoport
 17:30 Edda Tribute koncert /A zenekar énekese Zelenák Gyula, PatakyAttila hangjának egyik leghitelesebb megtestesítője./
 20:00 Budapest Bár koncert - Mindig jó és mindig más: sok-sok új számmal, de régi kedvencekkel is, készül a 

Budapest Bár. A Farkas Róbert vezette páratlan zenekar ez alkalommal kiegészül Behumi Dórival, Ferenczi 
Borával, Ferenczi Gyurival és Szűcs Krisztiánnal.

 21:45 Látványos fényfestés a Városházán
 22:00 Cimbaliband - GÓRÉ lemezbemutató

LIGET SZÍNPAD
 11:30 „Túrkevei gyerek vagyok” - Városunk i�ú tehetségeinek műsora. A menettáncot követően fellépnek a Dalma Dance 

Club, majd a Korda Vince Alapfokú Művészeti Iskola i�ú tehetségei és az Egressy Béni Zeneiskola növendékei
 14:00 Maszk Bábszínház Furfangos Csudadoktorok
 16:30 BRANDNYÚL mini disco
 19:00 Dream Combination, a túrkevei rock-metál banda koncertje

MADARÁSZ KÁROLY MŰVELŐDÉSI HÁZ
„Szívvel lélekkel” című kiállítás - Nagy Istvánné népi hímző és Luka Lajos kosárfonó Népi Iparművész, a Népművé-

szet Mestere kiállítása megtekinthető a Művelődési Házban.

FINTA MÚZEUM - VADÁSZ PÁL KIÁLLÍTÓTEREM
 11:00 A „Kevi Retro” című  kiállítás megnyitója

FŐTÉR
Juhnyíró bemutató 

HARCMEZŐ - Nagyszínpad melletti lejáratnál.
Hagyományéltetők népes társasága várja újfent a látogatókat korhű fegyverekkel, viseletekkel, sátrakkal, jurtával, 

mely mind megtekinthető és kipróbálható lesz a helyszínen.

NÉPI UDVAR – KÓBOR BETYÁR CSÁRDA - Liget sátor mellett
9 órától kinyitja kapuit a Kóbor Betyár Csárda, betekinthetünk a betyárok életébe. 

LIGET 
 11 órától Szélkakas kompánia népi játszótér egész nap
 Nádudvari Népi Kézműves Szakgimnázium a népi udvarban
 Közös jurta állítás, népi mesterségek bemutatása: gyapjú – nemezelés, fazekasság, szövés, bőrműves, faműves.
 Fotó pont, állatsimogató, lovaglás

NYÁJTERELŐ LIGET – Pavilon sátor mögött:
Juhterelő bemutató Border Collie kutyákkal

EGYÉB PROGRAMOK
Túrkevei birkapörkölt, ill. egyéb kunsági ételek versenye.
Legszebb teríték verseny, kirakodóvásár, vidámpark.

A rendezvény szervezője: Túrkeve Város Önkormányzata
A programváltoztatás jogát fenntartjuk! A résztvevők a rendezvényre való belépé-
sükkel beleegyezésüket adják, hogy a róluk készült képek, videók közzé tehetők!

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
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Az önkormányzat - mint azt bizonyára sokan tudják 
már és ahogyan az előző számban beszámoltunk már róla 
- sikerrel pályázott a Széchenyi Terv Plusz programon 
belül, többek között erre is.

A TOP-Plusz-1.2.1-21 kódjelű, Élhető települések: Te-
lepülési infrastruktúrafejlesztések az élhetőbb Túrkevéért 
elnevezésű pályázatból 449 millió forint fejlesztési forrás 
érkezett városunkba, amelyet négy fő elemre kell fordítani 
és ebből az egyik a mozi épületének teljes rekonstrukciója.

Na de mit is kell erről tudnunk? A pályázat lehetőséget 
kínált közösségi, kulturális, sportolási infrastruktúra fej-
lesztésére, amelybe a mozi épülete pontoson beilleszke-
dett.  Talán senkinek sem kell külön bemutatnunk ezt az 
épületet, hiszen az önkormányzat tulajdonában levő Korda 
Sándor Filmszínház korábban a helyi közművelődés meg-
határozó intézménye volt. 1964-ben épült és a városban a 
legnagyobb nézőszám befogadására alkalmas rendezvény-
helyszínként tekinthettünk rá, (300-400 ember befogadá-
sára alkalmas), hiszen moziként való működtetése már 
több éve megszűnt. Jelenleg alkalmanként alkotóművésze-
ti kiállításoknak ad helyet, vagy nagyobb városi rendezvé-
nyek helyszíneként funkcionál, de sajnos tartós közösségi 
használatra már nem alkalmas. Az épület állapota a termé-
szetes elhasználódás és a karbantartás hiánya miatt lerom-
lott, felújításra szorul és a fűtése is korszerűtlen.

Így aztán nem is lehetett kérdéses a projekt célja, mint 
az, hogy az 1100 m2 alapterületű, városközponti elhelyez-
kedésű épület többfunkciós közösségi térként hasznosul-
hasson, új életre kelhessen és ezáltal a helyi művelődési- és 

kulturális élet meghatározó helyszíne lehessen ismét. Nem 
kis cél ez, nem kis feladattal!

Sajnos nem titok, hogy településünkön évek óta hiányt 
szenved a közművelődés területe, a meglévő társadalmi 
kulturális igény ellenére. Rendszeressé vált, hogy a kultúra 
iránt fogékony lakosok többsége kénytelen Kisújszállásra, 
Szolnokra, Debrecenbe vagy a fővárosba menni, ha a kul-
túra iránti szükségleteit ki szeretné elégíteni. Ez azonban 
nem is kérdés, hogy jelentős financiális és mobilitási hát-
teret igényel. A helyi lakosok többsége így ma jelentős hát-
rányt szenved kulturális téren a helyi közművelődés infra-
strukturális hiányosságai miatt, a kultúrához való egyenlő 
esélyű hozzáférés nem valósulhat meg. Éppen itt volt már 
az ideje, hogy ezen változtassanak azok, akiknek a lehető-
séget a ciklus elején a kezükbe adtuk.

Mi pedig reménykedünk benne, hogy minél hamarabb 
birtokba vehetjük a megújult Korda Sándor Filmszínház 
épületét akár egy jó film, vagy egy szórakoztató előadás, 
vagy éppen egy városi rendezvény alkalmával!

Lesz mozi Túrkevén
CSÁNYI TAMÁS

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Korábban is hírt adtunk útja-
vításokról, felújításokról. Szá-
mos útszakasz megújult, illet-
ve az állapota javult, hiszen a 
kátyúzással nem tökéletes, de 
lényegesen jobb lett. 

Ez alkalommal egy teljes 
útfelújítás történt a krosszpá-
lyához vezető szakaszon. 

Az 1040-es út felújításának 
befejezése is megtörtént ápri-
lis 19-én.

Folytatódott a korábban 
megkezdett Balai út hiányzó 
szakaszának felújítása is, ami 
szintén biztonságos közleke-
dést biztosít immár.

ÚTFELÚJÍTÁS

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Túrkeve Városi Önkormányzat a 
TOP_PLUSZ 1.2.1-21 pályázati fel-
hívásra benyújtott „Települési inf-
rastruktúra-fejlesztések az élhetőbb 
Túrkevéért” című, TOP_PLUSZ-
1.2.1-21-JN1-2022-00019 kódjelű 
pályázata 499,99 millió forint ösz-
szegű vissza nem térítendő európai 
uniós támogatást nyert el települési 
kékinfrastruktúra fejlesztése, belte-
rületi zöldinfrastruktúra fejlesztése, 
közösségi és kulturális, infrastruktúra 
fejlesztése és fenntartható közleke-
désfejlesztés céljából. Ennek forrását 
az Európai Regionális Fejlesztési Alap 
és Magyarország költségvetése társfi-
nanszírozásban biztosítja.

A projekt illeszkedve a TOP_
PLUSZ-1.2.1-21 felhívás céljaihoz, 
olyan infrastruktúra-fejlesztéseket 
tartalmaz, amely javítja Túrkeve város 
környezeti állapotát, segíti a település 
vonzóbbá, élhetőbbé válását, ezáltal 
hozzájárul a lakosság, kiemelten a fi-
atalok helyben maradásához. A kék-
infrastruktúra fejlesztése során meg-
valósul a Holt-Berettyó mederkotrása 
940 fm hosszan és két beton áteresz 
cseréje, amelynek során növekszik a 
csatorna vízbefogadási, -elvezetési és 
vízvisszatartási kapacitása, javítható 
a vízminőség és a belterületi ingat-
lanokat veszélyeztető vízmennyiség 
csökkenthető. A zöldinfrastruktúra 
fejlesztés keretén belül kialakításra 
kerülnek a túrkevei Li-
getben egymáshoz és a 
korábbi fejlesztésekhez 
kapcsolódó projektele-
mek: ligeti sétány (110 
m), futókör (460m), 
vizes játszóelem és 
zöldterület-fejlesztés.  
A Holt-Berettyó men-
tén egy új rekreációs 
helyszín is kialakításra 
kerül: az értékes vizes 
élőhelyeket interak-
tívan bemutató Pá-
kász-tanösvény (660m) 
a hozzá vezető úttal, 
parkolóval és napele-
mes közvilágítással.

A közösségi célú tevékenységek ke-
retében megvalósuló fejlesztés az ön-
kormányzati tulajdonban lévő, közcé-
lokat szolgáló kulturális épület (mozi) 
teljes körű felújítása, az alapműködés-
hez szükséges tárgyi eszközök beszer-
zése, ezáltal a közösségi használatba 
való újbóli bevonása. A fenntartható 
közlekedés feltételeinek javítása, a te-
lepülésközi közlekedés minőségének 
fejlesztése érdekében valósul meg az 
utazó lakosság számára esztétikus, 
városképbe illeszkedő, 3 db korszerű 
váróhelyiség kialakítása.

Az egyes projektelemek 
megvalósulásával a város 
kulturális élete sokszínűbbé 
válik, az infrastrukturális 
feltételei javulnak, a vonzó, 
színvonalas élettér kialakí-
tásával nő a település népes-
ségmegtartó ereje.

A projekt fizikai befejezé-
sének tervezett napja: 2024. 
december 31.

A projektről bővebb in-
formációt a www.turkeve.hu 
oldalon olvashatnak. To-
vábbi információ kérhető:  
pmhivatal@turkeve.hu

Sallai R. Benedek pol-
gármester így nyilatkozott 
a projektről: „A pákász tan-
ösvény munkálatai haladnak 
szépen, ütemezés szerint. 

Minden napra merül fel kérdés, itt mi-
ért megy ilyen közel a vízhez, itt miért 
megy olyan távol a víztől, miért ilyen 
a minta, miért nem másmilyen, miért 
megy el a hídig, hogy lesz a játszótér - 
stb., de minden nap halad. A környe-
zetet még rendezni kell több helyen, a 
VG K�. telephelyét rendbe kell tenni, 
lesz még munka vele. Az elképzelések 
szerint ez a sétány egyszer össze lesz 
kötve a ligettel, és egy gyalogos hídon 
a stranddal, de még addig van mit ten-
ni, s lefolyik némi víz a Berettyón. De 
haladnak a munkálatok, s ez a lényeg.”

PÁKÁSZ TANÖSVÉNY
KOVÁCS KATA
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KÖZÜGY

Messze még június 9-e, a választások napja - bár lapunk 
megjelenésekor már elstartolt a kampányidőszak -, de jó 
időben elkezdődött a politikai adok-kapok. Minden lehe-
tőséget felvonultatnak a jelöltek közül páran, hol a közös-
ségi médiát, hol egy gyűlést használnak fel céljaik elérésé-
hez. Valljuk be, időnként nem épp korrekt stílusban. Van 
itt kérem minden, meg annak az ellenkezője is, az ember 
kapkodhatja a fejét az ígéretek tömkelegében. 

Egyszer azt olvastam (talán egy bölcs mondásokat tartal-
mazó könyv lapjain), hogy „Az emberek sosem hazudnak any-
nyit, mint vadászat után, háború alatt vagy választások előtt.” 
Ez persze humorosnak tűnik, de lehet, hogy nagy élettapaszta-
lattal bírt Otto von Bismarck, akinek ma már szállóigévé vált 
ez a mondása. Ha valaki hasonlóságot vél felfedezni, az csak a 
véletlen játéka, akinek nem inge, ne vegye magára! 

De vegyünk górcső alá egy konkrét esetet! Történt ugyanis, 
hogy a Túrkevén megrendezett fórumon agrárszakemberek 
ismertették az Agrárkamara különböző aktuális kérdéseit a 
megjelentekkel. A városunk polgármestere nem kapott meg-
hívást erre a rendezvényre, azonban a közösségi oldalán rea-
gált egy ott felmerült kérdésre. Nevezetesen, hogy Túrkevén 
miért nincs méltó helye a falugazdásznak? A közösségi médi-
ában leírottak zanzásítva az alábbiakban olvashatók.

A válasz rendkívül egyszerű: a túrkevei Polgármesteri Hi-

vatalban nem a város, hanem maga az Agrárkamara biztosít 
helyet. Ergo nem sok köze van hozzá a városvezetésnek, maxi-
mum fizeti a rezsiköltségeket.

Annyit érdemes tudni, hogy volt Magyarországon egy 
jó szakmai testület 2013-ig, amikor a falugazdász-rendszert 
átalakították. Addig a jól működő szakmai testületet a kor-
mányzat koordinálta, többnyire politikamentes szakmaiság-
gal, ekkor vette át a Nemzeti Agrárkamara. Az Agrárkamara 
ultimátumszerűen követeli az önkormányzattól, hogy kama-
rai feladataihoz helyiséget biztosítsanak. Az iroda fenntartási 
költségeihez, annak fűtéséhez, rezsijéhez egy fillérrel sem já-
rulnak hozzá. A polgármester felajánlotta az Agrárkamarának, 
hogy segít helyben olyan irodát keresni részükre, ami méltó 
körülményeket teremt a túrkevei gazdák fogadásához, azon-
ban felajánlását elutasították. Tudni kell, hogy Budapesten 
pazarul berendezett irodákkal rendelkezik az Agrárkamara. 
Itt is lehetne méltó, jó körülményeket biztosítani, ha esetleg a 
nem szerény túrkevei tagdíjbefizetésekből visszafordítana az 
Agrárkamara erre a célra. Ez nemigen akaródzik. Lehetne a 
gazdálkodókért tenni, nem csak méltóbb iroda biztosításával, 
hanem érdemi ágazati képviselettel is. 

Mindezeken túl az is megjegyzendő, hogy mielőtt reklamál 
valaki, praktikus tájékozódni, vagy legalábbis kérdezni a meg-
felelő helyen, a megfelelő embertől! 

PÖRÖG A VERKLI EZERREL&
MOLNÁR MAGDOLNA

TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT
Túrkevei Szociális Szolgáltató Központ

2024. január 1-én megkezdte működését a Túrkevei Szociális Szolgáltató Központ tanyagondnoki szolgálata.

MI A TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT?
A tanyagondnoki szolgálat a Szociális törvény alapján működő, személyes gondoskodást nyújtó szociális alapszolgáltatás. A 
szolgáltatás célja a segítségnyújtás a szociálisan rászorulók részére saját otthonukban és lakókörnyezetükben önálló életvitelük 
fenntartásában, az egészségi állapotukból, mentális állapotukból vagy más okból származó problémáik megoldásában. Célja 
az önálló életvitelhez szükséges szolgáltatásokhoz való hozzájutás segítése.

MIBEN TUD SEGÍTENI A TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT?
 � A tanyagondnok közreműködik a közösségi és szociális információk átadásában; az önkormányzati és intézményi információk közvetítésében 

a lakosság részére.
 � Közreműködik az étkeztetésben és a házi segítségnyújtásban. 
 � Egészségügyi ellátáshoz (háziorvos, szakorvos, egészségügyi szolgáltatás) való hozzájutást segíti. (Pl.: autóval történQ 
szállítás az orvosi rendelQbe, szakorvosi vizsgálatokra történQ szállítás a MezQtúri Kórház és RendelQintézetbe)

 � Segítséget nyújt a gyógyszerkiváltásban és a gyógyászati segédeszközökhöz való hozzájutásban.
 � Egyéni hivatalos ügyek intézésében segít, feladata a lakossági igények továbbítása az önkormányzat és más helyi szer-
vezetek, hatóságok, hivatalok felé. (például nyomtatványok kitöltésében segítségnyújtás, családsegítQbe, okmányiro-
dába, postára,  autóval történQ szállítás) 

 � Feladata helyi közösségi, művelődési, sport- és szabadidős tevékenységek szervezése, segítése.

HOL ÉRHETQ EL A TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT?
A tanyagondnoki szolgálat mqködési területe: Túrkeve város külterülete:
(Tanya 1-899; Bala tanya 1-9, 11-13, 17-23, 36; Kincseskerti tanya 1-10; Debreczeni tanya 1-3; Herczegh tanya 1; 
Vadmajor 1; 2.sz. Gátőrház; 4.sz. Vasúti őrház, 5.sz. Vasúti őrház, Szeleshát tanya 1; Pásztói Újtelep tanya 1-15, 17)

A tanyagondnoki szolgáltatással kapcsolatban bQvebb tájékoztatást kérhet Nagyné Debreczeni Melinda intézményvezetQnél.

ELÉRHETQSÉGEINK: 
TELEFON: 06-56-554-354
E-MAIL: turkeveiszszk@gmail.com
SZEMÉLYESEN: TÚRKEVEI SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÓ KÖZPONT 
5420 TÚRKEVE, SZÉCHENYI UTCA 27.

KÖZÜGY
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A SZEMFÉNYVESZTÉS MAGASISKOLÁJA

KÖZÜGY

 Hol van már az az idő, amikor az adott szónak súlya 
volt, amikor elég volt egy kézfogás és mindenki tudta, 
hogy tisztességgel, becsülettel úgy is lesz?!

Változnak az idők, bizony sok tekintetben rossz irány-
ba. Úgy tartja a mondás, hogy holló a hollónak nem vájja 
ki a szemét, de napjainkban az ember az embernek igen. A 
legkisebb könnyen szerzett haszon érdekében bármilyen 
aljasságra képesek emberek. Az internet világában, a virtu-
ális térben mintha melegágyra leltek volna a becstelenek. 
Számtalan alkalommal olvasunk híreket arról, hogyan 
„vernek át”, csapnak be, károsítanak meg embereket ilyen-
olyan fortélyos csellel az erre „szakosodottak”. Sajnos az 
idősebb korosztály különösen hátrányos helyzetben van, 
hiszen ők még abban a korban szocializálódtak, amikor a 
tisztesség, a becsület, a szavahihetőség alapértéknek szá-
mított, ők talán még könnyebben rászedhetők emiatt, bár 
a fiatalabb korosztály sem „védett”.

A minap egy ismerősöm hívta fel a figyelmem egy a 
térségünkben, így Túrkevén is terjedő megtévesztésre, ami 
a környező településeken is előfordult több ízben. Úgy vél-
te – velem egyetértésben -, hogy remélhetőleg nem lesz 
hiábavaló felhívni a figyelmet erre, talán elkerülhető a to-
vábbi megkárosítás.

Nagyon sok eladó ház, lakás vár új gazdára, gyakran 
a tulajdonos elhalálozása miatt. Többnyire hagyatéki há-
zakról beszélhetünk. A nagyszülők, szülők házát meg-
öröklő rokon az interneten kínálja a mihamarabbi eladás 
reményében az ingatlant, ami minden berendezésével, 
tárgyaival érintetlenül ott maradt. Ezekre figyelnek fel a 
szemfüles szemfényvesztők. Megjelennek a háznál, az-
zal a „szándékkal”, hogy megvásárolják azt. Így nem is 
szembetűnő, hogy pincétől a padlásig feltérképezik a te-
repet. Gyakran az összes családtag megjelenik, akár egy 
gyerekkel is felturbózva, hogy még hihetőbb legyen a do-

log. Annak rendje, módja szerint elfogadják az árat, nem 
is alkudnak. Viszont – és most jön a csavar – meglátnak 
egy-egy értékesebb tárgyat, festményt, porcelánt stb., és 
bagóért megveszik, jóval az értéke alatt. Bár a tulajdonos 
nem akarja eladni annyi pénzért, de a házvásárlásról már 
megegyeztek szóban, persze foglaló vagy előleg nélkül, 
mondván: „holnap jövünk”, így rááll a dologra. Történt 
olyan eset is egy ilyen módon megkárosított személy el-
mondása alapján, hogy leemelték a falról a festményt, le-
tettek az asztalra egy-két ezres bankót, s már szaladtak is 
tovább. A rendőrségen hiába jelezte a szerencsétlen, nem 
bizonyítható, hogy ennyi vagy nem ennyi volt a vételár, a 
szemfényvesztők gyakran fel is írják előtte a pénz sorszá-
mát, így igazolni tudják, hogy ők bizony kifizették. Termé-
szetesen a házvásárlás ennyiben ki is merült, a „vásárlók” 
felszívódnak, eltűnnek, mint szürke szamár a ködben. Az 
ilyen módon begyűjtött tárgyakat pedig a fizetett ár sok-
szorosáért eladják valahol.

A megtévesztett emberek pedig ott állnak a hagyaték-
ként megörökölt házzal, mert hogy a „vevőknek” eszükben 
sem volt házat venni, mindössze szert akartak tenni néhány 
értékesebb dolgokra. Azért valljuk be, jól kitalálták! Hihető 
indok, lefedett „vásárlás”. A rendőrség nem tud lépni, hiszen 
semmire sincs bizonyíték. Túrkevén, Mezőtúron, Kisújszál-
láson és Kenderesen történt esetekről lehet tudni, de nyil-
ván terjed a kör a könnyen szerzett haszon reményében.

Azért írtuk le az eseményeket, a történés mikéntjét, 
hogy figyelmeztessünk minden ház, lakás eladót! Legye-
nek óvatosak, körültekintőek, ne dőljenek be a szemfény-
vesztőknek!

MOLNÁR MAGDOLNA

A hónap bölcs mondása
>A szabadság legnagyobb ellenségei az elégedett rabszolgák.=

(Albert Einstein)

KÖZÜGY

>Ujjé, a ligetben nagyszerq&=
Minden bizonnyal sokan emlékeznek az idősebb kor-
osztályból az ismert slágerre. Mondanám, hogy való-
ban nagyszerű a kevi ligetben is, de…

Kezdjük az elején. Ebben az önkormányzati ciklusban 
kinőtt a semmiből egy valóban nagyszerű liget, amely 
ténylegesen a közösségi tér szerepét tölti be. Gondoljanak 
csak arra, hogy jóformán minden nagyobb városi rendez-
vény – Juhászfesztivál, Karácsonyi falu, Város napja, Böl-
lértalálkozó stb. – ebben a kellemes környezetben kerül 
megrendezésre. Nem mellesleg egy fedett piaccsarnok ad 
helyet a helyi termelők portékáinak, egy futókör gondos-
kodik a sport, elsősorban a futás megfelelő talajáról, szü-
letett egy nagyszerű játszótér, most kerül kialakításra egy 
szökőkút, van itt fitnesz park, sportpálya, ami a korcsoly-
apálya területe is egyben a téli időszakban, megépült egy 
kiszolgáló helyiség mosdókkal, rendezték a területet, fákat 
ültettek, parkolókat, járdákat építettek. Egyszóval valóban 
egy nagyszerű lehetőség számunkra!

És most jön a de… 
Megszületett, kiplakátoltatott a házirend szép nagy be-

tűkkel, hogy mindenki magáévá tudja tenni, holott épeszű 

ember számára magától értetődő lenne, hogy vigyázunk 
a megteremtett értékekre, nem szemetelünk, nem rongá-
lunk, hogy minél tovább élvezhessük mindezt. Sajnos a ti-
nédzser korosztály pár tagja képtelen ezt tudomásul ven-
ni! Hangoskodnak, fújják a füstöt vagy isszák az alkoholt 
(kiskorúakról beszélek), ott dobja el a szemetet, ahol kedve 
van, trágár, obszcén szavakat üvöltenek a vakvilágba, sőt, 
a kisebb gyerekeket is inzultálják, fenyegetik… mert épp 
rossz kedve van a neveletlen tininek. 

Több szülő is jelezte, hogy bizony gyakori az ilyen eset, 
nem is merik egyedül elengedni a nagyobbacska gyereke-
ket a ligetbe. Hova tovább még a fenyegetést szóvá tevő 
felnőttel is tiszteletlenül beszélnek, feleselnek stb. 

A kérdés az, hogyan és kik fognak közbelépni, megaka-
dályozni az ehhez hasonló és egyre gyakrabban előforduló 
eseteket?! Miért nem lehet a ligetet arra használni pár ott-
hon sem hiányzó suhanc miatt, ami a rendeltetése?

Tökéletes környezetben, tökéletes helyszín arra, hogy 
együtt legyünk, beszélgessünk, sportoljunk, játsszunk 
vagy együtt ünnepeljünk. Ezek a szülők segítségre várnak, 
és mindannyian arra várunk, hogy rend legyen! Sokáig 
szeretnénk élvezni a liget minden adottságát!

MOLNÁR MAGDOLNA
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Ezzel a munkálkodásra hívó címmel 
toborzott önkénteseket április 7-re 
Dékányné Madarász Piroska, ön-
kormányzati képviselő, aki nem csak 
képviselőként vállal aktív szerepet a 
város közéletében vagy szépítésében, 
hiszen hosszú évek óta szívügyének 
érzi ezt a feladatot, s tevékenykedik 
őszinte lelkesedéssel. Hívó szavára jó 
páran megjelentünk a jobbítás szán-
dékával. Úgy vélem, az üres frázisok 
helyett tettekkel lehet eredményt 
elérni! Ebben is példát mutattak a 
résztvevők.

Arról kérdeztem a főszervezőt, 
hogy mi volt az apropója ennek a 
felhívásnak?

- Még februárban Kiss Ferenccel – aki 
mezőőrként naponta szembesül a 
határjárások alkalmával a tart-
hatatlan problémával - aggódva 
néztük az egyre nagyobb számban 
és mennyiségben kidobott kommu-
nális szemetet, építési hulladékot, 
állati tetemeket. Elhatároztuk, hogy 
kezdeményezünk egy kisebb sze-
métszedő akciót. Több lakos is ezzel 
a problémával keresett meg, neve-
zetesen, hogy a szeméthegyek egyre 
nőnek az utak mentén. Így hát ösz-
szefogtunk.  Persze nem olyan egy-
szerű az elhatározást tettekre válta-
ni, hiszen a tulajdonos, a Magyar 
Közút Nonprofit Zrt. Jász-Nagy-
kun-Szolnok Megyei Igazgatóságá-
nak hozzájárulása is kellett. Ezért 
a Polgármesteri Hivatal Műszaki 
Osztályának vezetőjéhez fordultunk 
segítségért. Bodóné Nagy Edit osz-
tályvezető engedélyt kért és kapott 

a szemét szedéshez. Ezt követően 
megszületett az akció dátuma, meg-
hirdettünk az eseményt és munká-
hoz láttunk. Április 7-én, vasárnap 
reggel a kuncsorbai útra mentünk a 
hatalmas szemeteszsákokkal, amit 
Sallai Károly hozott el nekünk. Sze-
rény létszámmal ugyan, de lelkesen 
kezdtünk a szemét szedéshez. Tíz 
órától, délután kettő óráig ötven 
zsáknyi szemetet tudtunk szedni. 
Maradt még jócskán hulladék, amit 
a „Te szedd” akció keretén belül fo-
gunk még felszedni. Köszönöm min-
denkinek, aki ott volt velünk!

Mivel jómagam is részt vettem az ak-
cióban, a saját szememmel győződ-
hettem meg az emberi hanyagság, a 
környezetszennyezés, a felelőtlenség 
és nemtörődömség mérhetetlen fo-
kával. Felettébb „érdekes”, hogy azok 
próbálják a károkat helyrehozni, akik 
még véletlenül sem adnák a fejüket 
ilyen elvetemült dologra… 

Kiss Ferenc már rutinos az illegá-
lisan lerakott hulladék terén, hiszen 
a felhalmozott, út szélére kidobott 
szemét tartalmát átnézve neveket, cí-
meket talált, s ennek alapján számon-
kérhető, sőt büntető eljárás is kezde-
ményezhető az elkövetők ellen.

Hihetetlen, hogy némelyek hová 
süllyednek! Milyen ember az, aki a 
szemetet, az állati hulladékot, az épí-
tési törmeléket >egyszerqen= csak ki-
rakja az út szélén, a közterületen, ott, 
ahol a városunkba látogatók is elsQ 
benyomásukat szerzik? Valóban eny-
nyire igénytelenek lennénk a közvet-
len környezetünkkel szemben?

>Tavaszi nagytakarítás!
Tisztítsuk meg együtt Túrkevét és környékét=

MOLNÁR MAGDOLNA

Egy másik cikkünkben is hírt adtunk egy önkéntes sze-
métszedési akcióról, amikor is a kuncsorbai út mentén 50 
zsáknyi kidobott hulladékot sikerült összegyűjteni. Tud-
valévő volt akkor is, hogy bőven van még munka a felelőt-
len környezetkárosítók miatt.

Április végén folytatódott a tevékenység a Te szedd! 
Önkéntesen a tiszta Magyarországért akció keretében. A 
Túrkevei Városvédő és Szépítő Egyesület Túrkeve Város 
Önkormányzatával és a Városgondnokság Kft. támogatá-
sával is csatlakozott a Te Szedd országos programjához.

TE SZEDD!
Önkéntesen a tiszta Magyarországért 2024.

KÖZÜGY

A Nemzeti Hulladékszolgáltató Tisza Nonpro�t K�. arról 
tájékoztatta a város vezetőjét, hogy az időjárás és a vegetáció 
állapota miatt a 2024. évre vonatkozóan többlet, eseti zöld-
hulladék gyűjtést a természetes személy (lakossági) ingatlan-
használók részére biztosítja Túrkevén, az alábbi díjakon:
1.) Gyűjtőjáratos/házhoz menő gyűjtés, szállítás esetén: a 
gyűjtés, szállítás és kezelés díja: 74 Ft + ÁFA/kg. Díjfizetés utó-
lagosan, a TSZR-ből kiállított „eseti” számla alapján történik.
2.) Konténeres gyűjtés, szállítás esetén a gyűjtés, szállítás és 
kezelés díja: 15.000 Ft + ÁFA/m3.  A díj az egyéb szolgáltatási 
elemek (pl.  bérlet, kényelmi díj stb.) díját nem tartalmazza. 
Díjfizetés a TSZR-ből kiállított „eseti” számla alapján történik.

Ezekhez a díjakhoz nincs köze az önkormányzatnak, 
nem ők szabjuk azt, hanem a szolgáltató, inkább hálásnak 
kell lenni, hogy vállalják. Azonban aki nem szeretné ezt 
meg�zetni, annak két ajánlata van az önkormányzatnak:
 " Elsőként mindenkinek ismételten figyelmébe ajánlják a 

házi komposztálás lehetőségét, mint egy jogszerű, pénztár-
cát kímélő zöldhulladék-kezelő környezettudatos eszközt, 
amivel magas humusz tartalmú termőföld jön létre. 

 " Ha mégsem szeretne otthon komposztálni valaki, akkor 
is mentesülni tud a fenti díj alól, ha veszi a fáradtságot, 
és kiszállítja a tiszta, kizárólag valóban zöld hulladékból 
álló komposztnyersanyagát Szőllősi Gábor telepére /Ag-
roFutura Túrkeve, Szeleshát tanya 1./, vagyis a Meggyes 
kert (autókrosszpálya) útjának első tanyájára, ami még 
szinte a városban van. Ők egy országosan is kiemelkedő, 
innovatív zöld projektet valósítanak itt meg a cégükkel. 
21. századi technológiával, fenntarthatóságot segítő tö-
rekvésekkel profi komposztgyártás zajlik itt, és Szőllősi 
Gábor jó lokálpatriótaként (nem véletlen mondják: az 
alma nem esik messze a fájától), a túrkeveieknek vállalja, 
hogy ingyen befogadja azt a zöld hulladékot, amiért a hi-
vatalos szolgáltató a fenti árakat kéri. Ezzel nem csak egy 
színvonalas zöld projektet segíthetnek, hanem az elszál-
lítási költségek alól is mentesülnek. 

Rövid ismertető a komposztálásról:
Komposzt: miből készüljön és mi ne legyen benne?

A kert földje, a termőtalaj, igen bonyolult összetételű kép-
ződmény, amelyben egymásra is ható fizikai, kémiai és bioló-
giai folyamatok zajlanak. Eközben a növények sokféle, vízben 
oldott tápanyagot szívnak fel a földből és ezeket a növekedé-
sükhöz, a termés, a mag, a gyümölcs kialakításához használják 
fel. A makro- és mikroelemek mellett a talaj életében az irá-
nyító, koordináló szerepet a humusz tölti be. Ez tapasztja ösz-
sze a talaj apró szemcséit morzsákká, serkentő anyagot nyújt 
a növények gyökereinek, tápanyagokat juttat a talajban tevé-
kenykedő mikroorganizmusoknak. A titokzatos és minden 
hatásában még nem tisztázott kolloid nélkül nem képesek a 
növények táplálkozni, növekedni és szaporodni.
Mit nevezünk a komposztálásnak?

A humusz természetes körülmények között automati-
kusan képződik az erdőkben a lehullott lombból, a szán-
tóföldeken a gyökér és szármaradványokból a réteken és a 
legelőkön a szerves anyagokból, de magunk is termelhe-
tünk humuszt a kertben keletkezett szerves hulladékokból. 
Ezt az eljárást komposztálásnak nevezzük. A komposzt 

alapanyagait a kert egyik, lehetőleg félárnyékos sarkában 
gyűjtsük össze. Nem kell a számára gödröt ásni, még ke-
vésbé betonteknőt készíteni, mert az a legjobb, ha az ösz-
szegyűjtött anyag a talajjal érintkezik. A szerves anyagokat 
célszerű rétegekben felhalmozni. Minél többféle anyagból 
készül a komposzt, annál gyorsabb lesz a korhadási folya-
mat és annál jobb minőségű végtermékhez, jutunk.

Milyen anyagokból készülhet a komposzt?
A kazalba kerüljenek a kikapált és kihúzott gyomok; ha 

ezeknek a magjai már beértek, akkor azok a komposzt korha-
dása során kicsíráznak és elpusztulnak. Jó komposztanyag a 
lekaszált fű, de ezt össze kell keverni egyéb anyagokkal (példá-
ul lombbal), mert ha kiszárad, akkor nem korhad el, ha pedig 
nedves, akkor a korhadás helyett megpenészedik! Kiváló mi-
nőségű humusz képződik a lehullott levelekből. A kipréselt, sőt 
a kifőzött szőlőtörköly is alkalmas a komposzt gazdagítására. 
Ide kerülhet a borsó, a bab, a dinnye szára, az évelő és egynyári 
virágok ősszel letermelt hajtása, a dinnye és a krumpli héja. 
Kisebb mennyiségű, de igen értékes komposzt alapanyag a 
fahamu, a kávézacc, a kifőzött tealevél. Vidéken könnyen hoz-
záférhető a gabona szalma, a törek, a kukoricaszár, a napra-
forgó és dohányszár. A komposztba kerülhet (legfeljebb 10 % 
arányban) csomagolópapír és újságpapír is. Kitűnő komposzt 
alapanyag a gombapincékből kikerülő közeg, amely igen érté-
kes szerves anyagokat és tápelemeket is tartalmaz.

Mi ne legyen a komposztban?
A műanyag, szerves anyag ugyan, de nem nyújt a nö-

vények számára értékesíthető elemeket. Ne keverjünk 
a komposztba cserepet, üveghulladékot, fémdarabokat, 
konzervdobozt, kavicsot, betondarabokat. Nem való ide a 
széntüzelésű kályhák salakja, a bomló és bűzös ételmara-
dék, a cigaretta-csikk, rongyok és szövethulladékok, a fa-
forgács. Ne tegyük a komposztkazalba a színes folyóiratok 
papírját! Semmi esetre se használjuk a komposzthalmot a 
kiürült növényvédő szeres dobozok, flakonok megsemmi-
sítésére és ne öntsük, vagy szórjuk a komposztra a mara-
dék, illetve hatását vesztett növényvédő szereket.

Hogyan komposztáljunk?
A korszerű komposztérlelés eszköze az aprítógép, amely 

a szerves hulladékokat egy-két milliméteres darabkákra 
szabdalja, ezzel megnöveli azt a felületet, amelyen a korha-
dást előidéző mikroorganizmusok megtelepedhetnek. Szá-
mottevő előnye az aprításnak az is, hogy ezzel a komposzt 
alapanyag térfogata csökken. Ahol a kertben nem akad 
megfelelő hely a komposztkazal számára, ott érdemes kom-
poszt érlelő ládát beszerezni. Ebben a korhadási folyamat 
gyorsan, egyenletesen és „intim körülmények között” zaj-
lik le. A kazalba rétegezett vagy a komposztérlelőbe rakott 
anyagot két-háromhavonta át kell keverni, hogy minden 
rész elegendő levegőhöz jusson. Átrostálással elkülöníthet-
jük egymástól a már érett komposztot és a további, kor-
hadást igénylő anyagokat. A folyamatot meggyorsíthatjuk 
nitrogén műtrágya bekeverésével. Száraz nyáron időnként 
ajánlatos a komposztot megöntözni. A komposztkazalra 
ültethetünk nagylevelű növényeket (tök, dinnye), sőt egy-
nyári virágpalántákat is. A kazalba összerakott és gondosan 
kezelt komposzt egy év alatt barna, homogén, szagtalan, jól 
kiszórható anyaggá válik, amely kiválóan alkalmas a kerti 
talaj termőképességének fenntartására, sőt fokozására is!

KOMPOSZTÁLJUNK
 Jó a környezetnek, jó az udvarnak
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TÚRKEVE NÉPESSÉGE

XXIII. MOTOROS HÉTVÉGE  2024. JÚNIUS 6-9.

Nemrégiben megállított egy hölgy az utcán azzal a kérés-
sel, hogy szeretné látni a lapunk hasábjain a népszámlálás 
eredményét városunk vonatkozásában. Utánanéztem, s a 
Pénzcentrum oldalán található adatokat most közreadjuk.

Hányan laknak Túrkeve területén?

Túrkeve Jász-Nagykun-Szolnok vármegyében, a 
Mezőtúri járásban található város. A 2022-es Nép-
számlálás adatai szerint a népessége 7 884 fQ volt.

2001-ben a népszámlálási adatok szerint Túr-
keve lakónépessége 10 047 fő volt, 2011-ben pe-
dig 8 878 fő. 2001-hez képest a lakónépesség 21.5 
százalékkal csökkent a 2022-es adatokhoz viszo-
nyítva. 2011 óta pedig 11.2 százalékkal csökkent 
a lakónépesség.

Túrkeve lakosságának 22.34 százalékát teszik 
ki a 65 év feletti lakosok. Ez 1.56 százalékponttal 
több, mint az országos átlag (20,78%).

Magyarországon 2001-ben 15,16 százalék volt 

a 65 éves vagy afeletti lakosok aránya, mely 2011-ben 16,88 
százalékra nőtt, 2022-re pedig 20,78 százalékra emelkedett. 
Ez azt jelenti, hogy a magyar lakosságnak több mint ötödét 
teszik már ki az idősebb korosztály tagjai. A fővárosban ez 
az arány még magasabb, 21,22 százalékos.

MOLNÁR MAGDOLNA

Idén 23. alkalommal kerül megrendezésre Túrkevén az ország egyik legkedveltebb motoros találkozója.

Esténként koncertekkel, napközben motoros felvonulással, játékkal, ügyességi vetélkedőkkel, éjszakai fürdőzéssel, triál-
bemutatóval, veterán motor kiállítással és egyéb programmal várják az érdeklődőket. 
Június 6-án, csütörtökön 9:00 órakor lesz kapunyitás. Június 7-én, pénteken 16:00 órától játékok, vetélkedők lesznek, 
míg másnap, azaz szombaton 10:00 órakor ingyenes motorkiállítás, veterán motorok bemutatója, triálbemutató, vala-
mint dagonyafighter, katonai autók lesznek láthatóak.

A várost átszelő impozáns motoros felvonulás szombaton 14:00 órakor veszi kezdetét.
A teljes hétvége belépő ára: 16 000 Ft, mely a koncerteken és programokon való részvételen kívül a strand és a kemping 
használatát is magában foglalja csütörtöktől vasárnapig. A koncertekre külön is lehet jegyet venni, melynek ára csütör-
tökön 5 000 Ft, pénteken 7 000 Ft, míg szombaton 7000 Ft.
10 évnél fiatalabbak a rendezvényt szülői felügyelettel ingyen látogathatják.

Bővebb információ a +36 20 3191175 vagy +36 06 20 5746351-es telefonszámon kérhető.

KÖZÜGY

Ha valaki a Petőfi téren, a városkánk 
főterén járt mostanság, valószínű, 
hogy tátva maradt a szája a csodálattól. 

A Városszépítő Egyesület tagjai 
- Zagyváné Vass Margit vezetésével 
- ismét virágba borították a teret, de 
még hogy! A virágládák a területre 
jellemző kunhímzés mintáival hívják 
fel magukra a figyelmet, amiben már 
pompáznak az elültetett növények. A 
zöld területen színes bárányok teszik 
színesebbé, vidámabbá az összképet, de 
még ez sem volt elég a szorgos kezek-
nek. Egy virág formájú hatalmas kertet 
ültettek be palántákkal április közepén, 
míg az út mentét szegélyező virágládák 
közé egy-egy egységesen lefestett szék-
be rejtettek újabb cserepes virágokat.

Az összkép csodálatos, egyedi, 
rendkívül kreatív! A csapat tagjai egy 
emberként tevékenykednek folyama-
tosan. Az ötlet megszületéséről és a 
megvalósításról Margitka így beszélt:

„Azt gondolom - némi kis önhitt büsz-
keséggel -, hogy ilyen szépek még sosem 
voltak a virágok ültetésére szánt főtéri 
virágládák! Az alapötletet a Betlehem-
mel díszített karácsonyi ládaprojekt 
adta, amit nagyon sokan megdicsértek. 

Innen származik az ötlet, hogy milyen 
szépek is lennének a városunkra jellem-
ző, egyedi motívummal díszített ládák, 
így jött képbe a kunhímzés. Szoktam 
mondani, az ötlet az semmi, de a meg-
valósítás az a valami! Annyi, de annyi 
segítőnknek kell köszönetet mondani, 
akik támogatták a megvalósítást, első-
sorban a Városvédő Egyesületünknek a 
pénzügyi támogatásért, Bodóné Nagy 
Editnek a csodálatos, művészi mun-
kát (nem is fogom fel, hogy lehet ilyen 
ügyes valaki) és a festéséhez használt 
festékek finanszírozását, Lisznyai Ti-
bornak a 90 méter leszabott szegőlécet, 
amit ajándékul szánt nekünk, Bodó 
Krisztiánnak, aki méretre szabta a pa-
rafalapokat, hálás köszönet érte! A sok-
sok festéket Bodnár Miklós, Szöllősiné 
Marika, a Dinya házaspár és egy ano-
nimitást kérő pár hozzájárulásának 
köszönhetjük. Köszönet a sok önkén-
tesnek, akik festettek, lakkoztak fúrtak, 
szegeltek és egy fantasztikus közösségi 
élményt adtak egymásnak. Nagyon 
örülök, hogy ismét egy példamutató 
összefogás eredményeként létrejöhetett 
mindez! Szeretném kiemelten megje-
gyezni, hogy a szép számú lelkes csa-
patban üdvözölhetjük a legifjabb kor-
osztályból Németh Nórát (Nonót) és 
Darvasi Emesét, akik teljes odaadással 
dolgoznak velünk minden alkalommal, 
hogy városunk egyre szebb, rendezet-
tebb, virágosabb legyen!”

Úgy vélem, hogy a városunkért 
végzett áldozatos, fáradtságos munkát 
végző tagokat név szerint is fel kell so-
rolni, hiszen példaértékű a tevékeny-
ségük:

Ismét csodát tettek
MOLNÁR MAGDOLNA
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Április 12-én ismét egy fantasztikus 
program részesei lehettek a könyv-
tárba ellátogató, földrajz és csillagá-
szat iránt érdeklődő vendégek.

2024-ben első alkalommal vett részt 
városunk a „Földrajz éjszakája” címet 
viselő nemzetközi program egyik ma-
gyar helyszíneként e rendezvényben, 
amellyel a földrajztudomány iránt ér-
deklődőknek kívántak egy kellemes, 
ismereterjesztő programot szervezni 
városunkban. A program célja a föld-
rajz népszerűsítése, megismertetése, és 
olyan érdekes események egy estébe 
való besűrítése, amivel összehozhatták a 
geográfia iránt érdeklődőket Túrkevén. 

A program keretében rendkívül ér-
dekes előadásokat hallgathattak meg a 
jelenlévők, akik zsúfolásig megtelítet-
ték a könyvtár olvasótermét. Elsőként 
városunk polgármestere, Sallai R. Be-
nedek tartott ismertetést Gibraltár év-
századairól és geopolitikájáról, majd 
Molnár Géza a tűzhányók földjén tett 
látogatásáról beszélt. Ezt követően 
Máté Klaudia a táji örökségünk üze-

netéről tartott előadást. Az 
előadások számos elképesztő 
fotóval illusztrálták a Földünk 
sokszínűségét és erejét. Rózsa 
Ferenc olyan fantasztikus 
és sokakat érdeklő kérdésre 
kereste a választ, mint: hol 
lakhatnak a földönkívüliek. 
Választ kaptunk arra is, hogy 
a chilei óriástávcsövek segít-
ségével hogyan és miképp 
lehet exobolygókat keresni, 
felfedezni. Meteoritokat is 
vizsgálhattunk a mikroszkóp 
lencséjén át, ami sokunk szá-
mára adott alkalmat a csodál-
kozásra, ámulatra.

Ezzel az érdekes előadás-
sorozattal nem ért véget az 
este, hiszen valamennyien 
kisétáltunk a Kis-Berettyó 
partjára, ahol csillaglesen vehettünk 
részt, egy számunkra ismeretlen óriás 
távcső segítségével megcsodálhattuk 
a Hold felszínét, illetve csillagokat és 
csillagképeket pásztáztunk az éjszakai 
égbolton. 

A Terminus Ismeretterjesztő Egye-
sület lelkes amatőr csillagászai voltak 
segítségünkre abban, hogy a rendkí-
vül érdekfeszítő előadással, valamint 
az éjszakai csillaglessel felkeltsék az 
érdeklődésünket a földönkívüli lét 
iránt. Közösségi oldalunkon kedvesen 
nyilatkoztak túrkevei látogatásukról, 
amit most megosztunk önökkel is.

„Kedves meghívásnak tettünk ele-
get 2024. április 12-én. Túrkevére in-
dultunk a városi önkormányzat „A 
földrajz éjszakája” c. rendezvényére, 
melynek keretében jómagam előadást 
tartottam a Chilében folyó HAT exo-
bolygó-kutató programunkról. Forgács 
Attila, amellett, hogy megoldotta a lo-
gisztikai feladatokat, azaz eljuttatott 
minket a helyszínre, dokumentálta 
a rendezvényt, valamint Kocsis Ben-
ce tagtársunkkal magára vállalta az 
előadást követő mikroszkópos mete-
orit-vizsgálat és távcsöves bemutatás 
levezénylését is.

Teljes joggal reményteli estének néz-
tünk elébe, mert bár kicsit megkésve 

tudtunk indulni, az égbolt derült volt. 
A Hold sarlója elég vastag volt ahhoz, 
hogy megmutassa kozmikus ütközések-
ről árulkodó sebhelyes arcát, de mégis 
elég vékony ahhoz, hogy fénye ne mossa 
le a halványabb égi látványosságokat.

Érkezésünkkor dugig megtelt terem 
fogadott és még zajlott az előző előa-
dás. Meglepetés volt, hogy e kis nyolc-
ezer fős településen ekkora az érdeklő-
dés, ahogy az is örömteli volt, hogy a 
hallgatóság bő kétharmadát a bőven 
húsz év alatti korosztály képviselte. A 
hangulatos, családias, hallgatói kérdé-
sekkel tűzdelt előadás után meteorit 
simogatás zajlott, majd a közönség 
kisétált a Kis-Berettyó mentén kisze-
melt közeli észlelőhelyszínre. Sajnos az 
időközben fátyolfelhős égbolt és a talaj-
közeli pára jelentősen megnehezítette 
a bemutatást, mégsem távozott senki 
a mintegy 60 főnyi érdeklődő közül fe-
lejthetetlen távcsöves élmények nélkül.

Nagyon szépen köszönjük Túrkeve 
Önkormányzatának szíves meghívását, 
az érdeklődőknek pedig az érdeklődő 
jelenlétet, és a sok kérdést, nagyon jól 
éreztük magunkat!”

Valamennyien köszönjük a lehető-
séget, a sok-sok fantasztikus előadást, 
a Terminus Ismeretterjesztő Egyesü-
let csillagmegfigyelést lehetővé tevő 
óriástávcsöves vizsgálódását.

KÖZÜGY

MOLNÁR MAGDOLNA

A FÖLDRAJZ ÉJSZAKÁJA TÚRKEVÉN
KÖZÜGY

Húsvét a Györffy tanyán

A Lovarda, vagy más néven a Györ�y tanya ideális kör-
nyezet mindazok számára, akik nem akarnak messzi-
re utazni egy kis kikapcsolódásért, a tanyasi életforma 
megismeréséért vagy épp lovaglásért. Akár ki is sétál-
hatunk a Berettyó-közeli területre, de kerékpárral is 
percek alatt megközelíthető a csend és béke szigete.

A Györffy tanya sok éven át üresen ácsorgott, és az elő-
ző városvezetés idején évi 5-6 millió forintjába került a 
városnak az üres vegetáció. 

A jobb sorsra érdemes, egykor sok-sok rendezvény-
nek, tábornak helyt adó tanya viszont új életre kelt. Egy 

ideje ismét színes programok vannak ott, a tanya állapota 
javul, és mindez nem közpénzből, hanem a bérlő – Hol-
lósi Imre - törekvéseinek köszönhetően. Ilyen volt az idei 
húsvéti program is, ahol szinte megtelt a természetközeli, 
zöld terület. A húsvéti nyuszisimogató rendezvényen szí-
nes programok várták a kilátogató kicsiket és nagyokat, 
volt ugrálóvár, arcfestés, labirintus, tojásfestés, lovaglás, 
lovaskocsikázás, kiszebáb égetés, quadozás, mindenféle 
finomság. 

Minden látogató remekül érezte magát a ragyogó nap-
sütésnek és a színes programoknak köszönhetően.

KOVÁCS KATA
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Tábornyitás

Egy alföldi, sík vidékhez szokott ember számára 
lenyűgöző látványt nyújtanak a hegyek magas-
latai. Szerencsések vagyunk, hogy Túrkevének 
van egy recski tábora, ahol az erdő illata, a pa-
tak csobogásának hangja igazi felüdülést jelent.

A tábor az utóbbi években megújult, mo-
dernizálódott, mindezt úgy, hogy nem vesz-
tette el bensőséges hangulatát. A városveze-
tésnek és a számtalan önkéntes munkájának, 
kreativitásának és több önzetlen felajánlásnak 
köszönhetően kis hegyi paradicsommá nőtte 
ki magát, ahol valóban kikapcsolódhatunk a 
hétköznapok taposómalmából. Az idei évben 
is tárt kapukkal várnak minden érdeklődőt, 
túrázni szerető pihenni vágyót. 

A tábor tervezett nyitása: május 1.
A Mátra lábánál található Recski Ifjúsági Tábor kitűnő 

helyszín osztálykirándulások, nyári táborok lebonyolításá-
ra, vagy akár csak egy kis családi kikapcsolódásra. A termé-
szet lágy ölelésében garantált a jó levegő, a nyugodt pihenés, 
a kellemes időtöltés. Az aktív pihenők a környék adottságai 
révén számtalan túraútvonal közül választhatnak.

Az árak igazán barátiak, hiszen már 3.300 Ft/fő/éjszakától 
biztosítanak szállást a tábort igénybe vevők számára. 4 éjsza-
ka esetén pedig még kedvezőbb áron pihentetnek a vendégek.

Bővebb információ kérhető, valamint a szobafoglalás az 
alábbi elérhetőségeken lehetséges:

Telefon: + 36 56 554 305
E-mail: recepcio@turkevetermal.hu

MOLNÁR MAGDOLNA

    

LAPZÁRTA: 
2024. május 23.

ELÉRHETQSÉGEINK:
E-mail: turkevetelevizio@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Televízió

E-mail: ujsagturkeve@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Újság

-  -  -  -  -  FIZETETT HIRDETÉS -  -  -  -  

-  -  -  -  -  FIZETETT HIRDETÉS -  -  -  -  

CSÖND& NÉMA CSÖND&

Búcsúzunk dr. Csáky Sörös Piroska egyetemi tanártól&

IN MEMORIAM

DR. SZABÓ ZOLTÁN

 Még most is hihetetlen, felfoghatatlan, hogy elment…
Mély megrendüléssel értesültünk Molnár Bandi búcsú nél-

küli távozásáról. A mindig vidám, mosolygós, örökké viccelődő 
mindenki Molnár Bandija tragikus hirtelenséggel, nagyon fia-
talon ment el közülünk március utolsó napján.

Hosszú éveken keresztül megszámlálhatatlan önkormány-
zati rendezvényt tett lehetővé szaktudásával, segítő szándéká-
val. Nélküle nem borultak volna ünnepi fénybe a város utcái 
karácsonykor, nem lett volna a Juhászfesztiválon, a Karácsonyi 
faluban áramellátás. Hosszan sorolhatnánk, mi mindenben 
segített nekünk, s fordulhattunk hozzá nappal, este, vagy akár 
hétvégén. Történhetett bármi váratlan és megoldhatatlannak 
tűnő probléma, meghibásodás, mely okot adott a szervezők 
pánikjára, ő azonnal jött és csak mosolyogva, higgadtan annyit 
mondott: megoldjuk… és megoldotta.

Kedves, Bandi!
Váratlanul hagytad magukra szeretett családtagjaidat, imá-

dott unokáidat, jó barátaidat, ismerőseidet, akiknek bár fájdalma 
leírhatatlan, mindig a vidám mosolyodra fognak emlékezni. Te 
már az égiek között teszed szebbé, vidámabbá a napokat, mert 
tudjuk, hogy ott is az maradsz, mint itt e földi létben: a mindig 
mosolygós, viccelődő Molnár Bandi. A hiányod még sokáig ve-
lünk marad, de tudjuk, ha az égen lévő csillagok fényesebben 
szórják ránk fényüket, megint szebbé, jobbá tettél valamit.

Isten veled! Mindig velünk maradsz…

Megrendítő hír érkezett április 19-én, a Vajdaságból, Újvidékről. Az Egyetemes Kultúra Lovagja, nyugalma-
zott egyetemi tanár, dr. Csáky Sörös Piroska /1938-2024/ eltávozott az élők sorából.

A vajdasági Óbecsén született, alapfokú és középiskolai tanulmányait szülőhelyén, más lehetőség nem lévén, 
szerb nyelven végezte. 1959-ben az Újvidéki Egyetemen induló Magyar Tanszék első generációjának volt di-
ákja, majd a diploma megszerzése után az első és 
utolsó munkahelye is. Bölcsészdoktori képesítést 
Budapesten szerzett, majd Újvidéken az irodalom-
tudományok terén védte meg doktori értekezését. 
Széleskörű oktatási és tudományos tevékenységet 
folytatott, megkapta az Egyetemes Kultúra Lovag-
ja címet, a Falvak Kultúrájáért Alapítvány elisme-
rését. Tulajdonosa volt a Magyar Érdemrend Lo-
vagkeresztjének több más elismerés mellett.

Csáky S. Piroska többször járt Túrkevén, 2011-
ben előttem tette le a magyar állampolgársági es-
küt, több más újvidéki barátunkkal együtt, s lette-
tek Túrkeve Város Tiszteletbeli Polgárai. Nagyon 
készült az augusztusi túrkevei lovagi találkozóra, 
mi pedig reméltünk, hogy erre sor is kerül…

Piroska!
Szeretett városodban, Túrkevén is kegyelettel 

őrizzük emlékedet, nyugodj békében! Isten veled!
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A cikksorozatban elsőként általam választott téma, mely 
igen gyakori, áprilisban igen aktuális tünetegyüttes.

Hányingere van, hányt!
A hányinger, hányás mindenki által közismert tünet-

csoport, de el kell különítenünk több fajtáját, mivel nem 
mindegy milyen kezelési, megelőzési módot választunk, 
illetve szükséges-e orvoshoz fordulnunk vagy sem az 
adott megbetegedés tüneteivel. 

Ételmérgezés által előidézett hányinger, hányás. 
Legjellemzőbb rá, miszerint egyes baktériumfaj-

ták által termelt toxinnal szennyezett étel elfogyasz-
tása után 4-6, maximum 12 órával jelentős hasi fáj-
dalmakat, majd hányingert és végül hányást követően 
a beteg megkönnyebbül. A tünetegyüttes ezt köve-
tően nem ismétlődik, nem húzódik el napokon át.   
Nem minden esetben elkerülhető, de igen sok esetben ki-
védhető ez a fajta megbetegedés. A rendszeres szappanos 
kézmosás, főleg az ételek elkészítése, kész ételek elfogyasz-
tása előtt nagy eséllyel csökkenti a kockázatot. Ne hagy-
junk könnyen romló, hűtendő ételeket a napon, melegen. 
Ne fogyasszunk színében, szagában a szokásostól eltérő 
ételeket, ha még nem is látványosan, érezhetően romlott, 
de nagy esély van rá, hogy ételmérgezést okozhat. Ha vi-
szont átestünk rajta, pár napon át érdemes könnyű ét-
rendet választani, bőséges folyadékfogyasztás mellet, ami 
melegebb időben napi 3 liter folyadékbevitelt jelent, illetve 
zsíros, fűszeres, tejes ételek kerülése javasolt. 

Vírusos megbetegedés okozta hányinger és hányás. 
A vírusok velünk élnek, életünkben folyamatosan je-

len vannak, bizonyos csoportjaik évszaknak megfelelően 
vagy egész éven át tudnak problémát okozni, de ilyenkor 
tavasszal a hőmérséklet emelkedésével a hányingerrel, há-
nyással, esetleg hasmenéssel járó vírusos megbetegedések 
kerülnek előtérbe. A vírusos megbetegedések járványos 
terjedése miatt könnyen átvihetők, emberről-emberre, 
emberről-tárgyra, majd onnan ismételten emberre, és 
nagy arányban okoznak megbetegedéseket. Levegőben 
terjedő, cseppfertőzés útján átadható típusaik okozzák a 
legnagyobb problémát. Inkubációs idejük hosszabb, ez azt 
jelenti, hogy nem pár órával a fertőzés után kezdődnek a 
tüneteik, hanem 24-48 óra elteltével, mivel az adott kór-
okozónak el kell szaporodni a szervezetben ahhoz, hogy 
megbetegedést okozzon. A tünetek jelentkezése előtt már 
fertőzhet, de amint a tünetek jelentkeznek a fertőzőképes-
sége jelentősen emelkedik, ezért is javasoljuk a betegek ré-
szére az otthoni pihenést, gyógyulást, hogy csökkentsük a 
fertőzés terjedésének a sebességét. 

Ha a tudomására jut a környezetében, családjában, 
munkahelyén előforduló ilyen típusú megbetegedés, elke-
rülésére tett első lépésként ismételten a fertőtlenítőszerrel 
történő rendszeres kézmosás a megoldás, nem csak étke-
zések előtt, mivel a vírus tárgyakon keresztül is terjed, így 
a munkahelyen vagy a beteg lakásán eltöltött időt köve-
tően érdemes azonnal kezet mosni. Ha hozzátartozónk 
beteg, a lakás egyes részeinek rendszeres fertőtlenítése 
javasolt, mint például a fürdőszoba/szaniterek, konyha/
evőeszközök, étkezőasztal, széktámla, kilincsek, ajtólapok, 
illetve amit a beteg napi rutinja során megfog. 

Az együtt étkezéshez is szükségesek ilyen esetben sza-
bályok, mint például a beteg ne szedje az ételt a család 
többi tagjának, mert tovább növeli a fertőzés kockázatát. 
Ha a család valamely tagjánál a tünetek már jelentkeznek, 
érdemes B6 vitamint beszerezni, ha a tünetek már kiala-
kultak, és a B6 vitamin, mint hányinger csillapító nem elég 
hatékony, érdemes kapcsolatba lépni háziorvosukkal, aki 
további tanácsokkal, gyógyszerekkel tudja ellátni önöket. 
Továbbá DIÉTA megkezdése nagyon fontos! Sóban, víz-
ben főtt burgonya, házikeksz, pirítós fogyasztása javasolt, 
napi bőséges 3-4 l folyadékbevitel mellett. A zsíros, tejes, 
fűszeres étrend kerülése, továbbá hetek alatt történő óva-
tos visszavezetése javasolt. Hasmenés esetén probiotiku-
mok használata lerövidíti a gyógyulás időtartamát. 

Agyrázkódás okozta hányás.
Azért emelném ki, mert nem összetévesztendő a többi-

vel! Akár felnőtt, akár gyermek esetén, ha valaki bármilyen 
oknál fogva fejsérülést szenvedett, s nem fordultak vele 
orvoshoz, mivel nem találták súlyosnak, de pár órával a 
fejtrauma bekövetkezte után erős fejfájás, kettőslátás vagy 
egyéb látászavar, illetve hányinger nélküli erős hányás, su-
gárhányás jelentkezik, azonnal forduljanak orvoshoz, or-
vosi ügyeletre vagy hívják az Országos Mentőszolgálatot 
az 112-es segélyhívó telefonszámon.

Ebben az esetben a hányás, a fejsérülést követően, a ko-
ponyára mért erős ütésétől kialakuló agyrázkódás, agyduz-
zadás tünete. A beteg kórházba történő szállítása, kórházi 
körülmények közötti ellátása, majd megfigyelése kötelező. 

EGÉSZSÉG

> Mit kell tenni, HA& =
DR. KEREKES-TÓTH ISTVÁN

Dr. Kerekes-Tóth István vagyok, Túrkeve II. számú felnőtt háziorvosi szolgálatának új háziorvosa, valószínűleg már 
sokan találkoztak velem, hallottak rólam. 2023. március 23-án megrendezésre került Városi Egészségnapon felmerült 
az ötlet miszerint induljon egy olyan cikksorozat, vagy akár rovat a helyi újságban, mely az egészségnevelésről, az 
egészséges életmód propagálásáról, és természetesen a gyors és helyes cselekvési metodikák átadásáról szólna, irány-
mutatásul szolgálva kedves olvasóink részére. 

OKTATÁS

Egy álmom vált valóra április 20-án, melyet még ta-
lán teljesen fel sem lehet fogni... A tanítványaim, akik 
a versenytánc szerelmesei lettek, egy saját rendezésű 
országos versenyen mutathatták meg tehetségüket és 
ragyoghatták be a táncparkettet. 

Iskolánk fenntartójával, a Keviföld Alapítvánnyal kar-
öltve szerveztük meg az V. Nagykunsági Társastánc Fesz-
tivált, melynek keretein belül került megrendezésre a 
Magyar Versenytánc Szövetség Minősítő II. Országos Baj-
noksága. A rendezvény a Nemzeti Együttműködési Alap 
Új nemzedékek jövőjéért kollégiumához „Civil szerveze-
tek működésének biztosítására vagy szakmai programjá-
nak megvalósítására és működésének biztosítására for-
dítható összevont támogatás 2024.” kiírására benyújtott, 
NEAO-KP-1-2024/10-000627 pályázati azonosítószámon 
nyilvántartásba vett pályázatból valósult meg.

Ezúton is szeretnénk megköszönni a Magyar Verseny-
tánc Szövetségnek, hogy méltónak talált minket egy kiemelt 
verseny rendezésére, lebonyolítására! Szeretnénk megkö-
szönni mindenkinek, aki valamilyen formában hozzájárult 
a táncversenyünk sikeréhez, hálásan köszönjük a szülőknek 
és az önkéntes segítőknek az odaadó segítéségét, támoga-
tását! Külön köszönjük rendezvényünk szponzorainak, tá-
mogatóinak felajánlását. Köszönjük továbbá mindazoknak, 
akik jelenlétükkel megtisztelték rendezvényünket, jövőre is 
várunk mindenkit nagy szeretettel!

Az iskolánk által megrendezett V. Nagykunsági Társas-
tánc Fesztiválon, az MVSZ Minősítő II. Országos Bajnok-
ságán tanulóink csodálatos eredményeket értek el, felso-
rolni több oldalon lehetne, hogy hány előkelő helyezést és 
minősítést szereztek. Szívből gratulálok nekik és felkészítő 
tanáraiknak! Beszéljenek inkább a képek.

Egy álom valóra vált
KÉZSMÁRKI JÁNOS - IGAZGATÓ
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OKTATÁS

Dr. Debreczeni Sándorné Sárika május 1-jén a 99. szü-
letésnapját ünnepelhette. Ebből a jeles alkalomból arra 
kértem, hogy erről a gyönyörű szép életútról rajzoljon 
nekünk egy pályaképet, mely egy tavalyi beszélgetésünk 
kapcsán vetettem papírra.

- Nagyon-nagyon köszönöm, hogy eljöttetek és gondol-
tatok rám ebben az öreg korban is. Remélem, hogy amit 
elmondok, szívesen hallgatjátok. Arra kérek mindenkit, 
hogy szeretettel vegye, amiket elmondok. Főleg a pedagó-
giai munkámról szeretnék beszélni. 
Elölről kezdem: 1925. május elsején születtem Túrkevén, 
pedagógus családban. Édesapám igazgató-tanító volt a 
református egyháznál. Édesanyám háztartásbeli. Én az 
iskoláimat Túrkevén végeztem. A polgári iskola elvégzé-
se után Debrecenbe, a Dóczy Református Tanítóképzőbe 
kerültem. Öt év után kaptam meg a tanítónői oklevele-
met 1944-ben. Hazakerültem Túrkevére, állást kaptam a 
református egyháznál. Képzeljétek el, első tanítványaim 
54-en voltak, 4. osztályos lányok. 1944 végén már a temp-
lomban vizsgáztattam őket. Akkor az egyházi iskola di-
ákjai a templomban adtak számot tudásukról. Ezután az 
állam átvett bennünket. Tanítottam nyugdíjas koromig, 
legtöbbször 3. és 4. osztályt a Kossuth utca 15. szám alatti 
iskolában. Ebben az épületben ma is egyházi iskola mű-
ködik, a Kaszap Nagy István Református Általános Iskola 
és Óvoda alsó tagozata. Nagyon szerettem pedagógusnak 
lenni, imádom a gyerekeket! Olyan jó érzés volt bemenni 
az osztályba, látni a csillogó szemű tanítványaimat. Ha 
bánatom volt, elfelejtettem amint beléptem a tanterembe. 
Az első lépéseimet a kartársaim figyelemmel kísérték. A 
példaképem édesapám volt. 

 - Említetted, hogy 1944 végén 54 negyedikes tanítvá-
nyoddal kezdted a pályát. Hogyan tudtál ennyi gyermek-
kel kapcsolatot teremteni? Bizonyára a későbbiekben is 
figyelemmel kísérted sorsuk alakulását…

- A lányok akkor voltak 10 évesek, én meg 20. Éreztem, hogy 
szeretnek engem. Velük együtt tornáztam, együtt csináltunk 
mindent. Sajnos többen már elmentek közülünk. Az élőkkel 

folyamatos kapcsolatot tartok. Említhetem Soósné Zádori 
Zsuzsát, ő Túrkevén lakik, Budapesten Ducza Terit, Krausz 
Jutkát, Madarász Katit. Őt az egész ország ismeri, hiszen 
gyönyörűen dalol. Én is szívesen hallgatom a magyar nótá-
kat. Szeretettel gondolok rájuk. Néha felkeresnek, gyakrab-
ban telefonon beszélgetünk. Többször tartottunk már osz-
tálytalálkozót. Sokszor eszembe jut, hogy ilyenkor milyen 
szeretettel emlékeztek az együtt töltött időre. Emlékeztek, 
hogyan magyaráztam, ha kellett többször is azt, amit nem 
értettek. Gyakran kirándultunk. A tanítási órákon - annak 
ellenére, hogy magas volt a létszám – nagy volt a fegyelem. 
Én nem kiabáltam sohasem. A szülőkkel tartottam a kap-
csolatot.  A gyerekek nagyon szerették a nyelvtanórát. (Én is 
szerettem.) A szemléltetés jelen volt minden órámon. Közü-
lük többen a pedagógushivatást választották. Azt mondták, 
hogy tőlem is kaptak erre indíttatást. Van olyan tanítvá-
nyom, aki még most is aktív pedagógus Túrkevén.

- Az 54 tanítvány szülői hogyan viszonyultak a fiatal Sári-
ka tanító nénihez?

- Szülői értekezleten találkoztunk, de máskor is szívesen 
álltam a szülők rendelkezésére. Egy anyuka elmondta, 
hogy nagyon örül annak, hogy ilyen fiatal tanító néni ta-
nítja az ő kislányát, mert biztosan tudja, hogy nagyon sze-
reti a gyermekeket. A szülők és én együtt tevékenykedtünk, 
gondolkodtunk a gyermekekről. Jól esett nekem, hogy bíz-
tak bennem, olykor tanácsaikkal segítették a pályakezdő 
„tanító nénit”. 

- Sárika! Államosították az iskolákat. Hogyan alakult, vál-
tozott a tananyag az idők során?

- A tananyag nem sokat változott alapvetően. Édesapám 
volt a segítségemre. Egész tanévre készítettük el a tanmene-
tet. Minden tanítási órámra lelkiismeretesen felkészültem. 
A motiváció fontos volt a napi munkám során. A gyerekek 
hosszú padokban ültek, figyeltek rám. Az első padokban a 
jó tanuló diákok foglaltak helyet. 

- Hogyan történt a vizsga a templomban?

- Az orgona alatti padsorba ültek be a gyerekek. Bevittük 
a táblát is. Jelen volt a tiszteletes úr meg az igazgató úr is. 
Két-három órahosszáig tartott a „megmérettetés”. Jöttek a 
szülők, a nagyszülők is meghallgatni a gyerekeket. Először 
hittanból vizsgáztak a gyermekek, aztán a matematika, a 
magyar nyelv következett. Mondatokat írtunk a táblára, 
elemeztük azokat. Arra törekedtem, hogy valamennyi ta-
nítványom jeleskedhessen mindabban, amit tudott. Aki-
nek szép hangja volt, énekelt. Egy másik diák matematika 
feladatot oldott meg a táblánál… Szavaltak is. A vizsgát a 
tiszteletes úr zárta be. Értékelte a végzett munkát. Nagyon 
kedves emlékem, hogy megdicsértek, és azt mondták, hogy 
talán még az édesapámnál is jobb voltam ezen a vizsgán. 
A templomból az iskolába mentünk. Ott került sor a bizo-
nyítványosztásra. Higgyétek el, úgy gondolom, hogy ezt a 

49 év a katedrán  -  Életem a tanítás
CSAJBÓK FERENCNÉ

hosszú életet is annak köszönhetem, hogy nagyon szerettem 
tanítani, nagyon szerettem a gyerekeket, a szülőket. S ha új-
ból kezdhetném, megint csak pedagógus lennék. Nincs an-
nál nagyobb öröm, mint lerakni azokat az alapokat, amikre 
a későbbi életszakaszukban építeni tudnak a tanítványok. 

Azt szeretném még elmondani, hogy a pedagógus kar-
társaimmal segítettük egymást, összetartottunk, megbe-
széltük a problémákat. Mi alapítottuk meg a Pedagógus 
Szakszervezetet Túrkevén, aminek alapító tajga vagyok. 
Örülök annak, hogy a túrkevei alapszervezetet évtizede-
ken keresztül vezette Csajbók Feri, összetartva a több mint 
150 közoktatásban dolgozót. 

- Az iskolán kívül is élő kapcsolatokat ápoltál és ápolsz a 
mai napig.

- A három Bartha-lány mindegyike pedagógus lett. (F. Tóth 
Istvánné Jolika, Csaplár Béláné Böbike és Kelemen Zoltán-
né Katika.) Ők olyanok voltak, mintha a testvéreim lenné-
nek, összejártunk, barátkoztunk. Nyáron a szülőkkel a Be-
rettyóhoz jártunk kirándulni. Vajda tanító bácsi, Bartha 
tanító bácsi, Madarász tanító bácsi és édesapám szervezte 
ezeket a programokat. Most, hogy már megöregedtem, 
magam maradtam, nagy örömmel fogadom mindazokat, 
akik felkeresnek: Nagymáthéné Zsófika, Szabóné Erzsike, 
ti, Margó, Bori Laciék (tudom, hogy sajnos Laci már nem 
él), Jobbágy Zsuzsi, Bornemissza Edit. Nagyon örülök an-
nak, hogy gondolnak rám, jó átgondolni az egész életemet. 
Sokat dolgoztam, de nem fárasztott a munka, szeretettel 
csináltam. Ha beléptem az iskolába elfelejtettem búmat, 
bánatomat, csak a tanítás volt az eszemben. Az egyetlen 
lányomat is tanítottam 3. osztályos korában. Nem tudok 
neki eléggé hálás lenni. Mióta megbetegedtem idehozott 
magához, ápolt, ápol. Neki köszönhetem, hogy most ezeket 
a gondolatokat át tudom adni a városnak, azoknak, akik 
olvassák a Túrkeve újságot. Ő egy áldott lélek, mindent 
megtesz, hogy én jól érezzem magam. Nem vagyok fek-
vőbeteg. A napjaim úgy telnek, hogy rejtvényt fejtek, ebéd 
után pihenek, tévét nézek és szívesen elbeszélgetek azzal, 
aki meglátogat. Két unokám van, Zsófi és Krisztina. Zsófi-
nak 3, Krisztinek 2 gyereke van. 5 dédunokám van, min-
den örömömet megtalálom bennük. Nagyon szeretem a 
családomat. Ha az 5 dédunokámat magamhoz ölelhetem, 
minden bánatomat elfelejtem. Adjon az Isten mindegyik-
nek erőt, egészséget! A legkisebb dédunokám 4. osztályos, 
a legnagyobb 17 éves. Ő Bécsben jár iskolába. 

- Tavaly augusztus 20-án a református templomban az 
istentiszteleten láthattuk a három dédunokádat, akik a 
város különböző égtájairól hozták a megtermett búzát 
és öntötték azt egybe. Felemelő pillanatok voltak. 

Sárika! Szót ejtettél a pedagógus szakszervezetről. Vá-
rosunkban 22-en életre hívtuk a szervezet nyugdíjas ta-
gozatát. Évente pedagógusnapon - 1953 óta június első 
vasárnapján – fehér asztal mellett hozzátartozóinkkal, 
barátainkkal elköltünk egy önköltséges ebédet a Nótás 
Vendéglőben. Korábban Te is velünk ünnepeltél.

- Nagyon jól is érzetem magam, amikor elmentem, és 
kellemes órákat töltöttem veletek, a kartársaimmal. 
A sokévi munkámat – 49 évet dolgoztam – különféle 
kitüntetésekkel ismerték el. Megkaptam az arany, gyé-
mánt, vas, rubin és gránit diplomát. Hamarosan a zafír 
diplomára leszek jogosult. Ez már csak a Jóistentől függ! 
A várostól is az iskolától is sok elismerést kaptam. Eze-
ket mind féltve őrzöm. Köszönöm mindazoknak, akik 
elismerték a munkámat. Jó szívvel csináltam. Kívánom, 
hogy mindenkinek ilyen szép pedagógiai munkássága 
legyen. 

- Napjainkban gyakran pedagógus hiányról halla-
ni. Meg arról, hogy a pályakezdők közül sokan nem a 
katedrán kezdik meg pályafutásukat. Te azt mondtad, 
hogy ha újból választhatnál, megint csak tanító néni 
lennél. A te tapasztalataid, bölcsességed birtokában mit 
tudnál mondani a pedagógusoknak, az aktívaknak, és 
azoknak, akik az oktatáspolitikai döntéseket hozzák? 

- Minden pedagógusnak erőt, egészséget, türelmet kívá-
nok, tanítsák meg jól az alapismereteket, legyenek part-
nerek a szülőkkel! A döntéshozók jól gondolják meg, 
hogy az adott életkorban milyen ismeretek elsajátítása 
szükségszerű, célszerű. A vezetők és a katedrán állók 
tartsanak össze, dolgozzanak össze a gyerekek érdeké-
ben azért, hogy minél értékesebb tagjaivá lehessenek ta-
nítványaik a ma társadalmának. A gyermek oda tud fi-
gyelni arra a pedagógusra, akiről tudja, hogy szereti őt. 

- Ha azt akarod, hogy emlékezzenek rád, vigyél virá-
got. Ha azt, hogy sokáig emlékezzenek, ültess fát. Ha 
azt, hogy soha ne felejtenek el, nevelj embert! Sárika! 
Te ezt tetted 49 éven keresztül a katedrán. Köszönjük 
ezt neked, és nagyon jó egészséget kívánunk a csalá-
dod, szeretteid körében!

OKTATÁS
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A Vadász Pál Kiállítóteremben 2013-ban 
nyílt meg a Kibernetika hőskora – avagy 
volt élet a PC előtt című időszaki ván-
dorkiállítás, amelyet a Magyar Műszaki 
és Közlekedési Múzeum osztályvezető 
muzeológusa, Képes Gábor álmodott 
meg. A tárlat induló állomása célzottan 
Túrkeve, ahonnan az ország több jelen-
tős településére is eljutott. Egyik népsze-
rű interaktív eleme volt a Muszka Dániel 
által épített robot katicabogár, ami képes 
volt fény és hangjelzéseket követni. 

Ennek kapcsán került látóterünkbe a 
Túrkevén Simon László által épített „ki-
bernetikus teknősbéka”, ami hasonló el-
ven működött és alkotója 1967-ben Mi-
kola Sándor díjat kapott érte. Akkoriban 
a TV híradó és a folyóiratok is hírt adtak 
róla, de közel fél évszázaddal később már 
nem volt egyszerű a nyomába eredni. 
2013-ban több szemtanúval beszéltünk, 
akik felvételeket készítettek róla és a 
megvalósításában is segédkezetek vala-
milyen formában, de sajnos ennél köze-
lebb nem jutottunk hozzá. 

Több mint tíz évvel később idén tavasz-
szal nyílt meg a „School-Computer – a 
digitális kultúra megjelenése a közokta-
tásban” című kiállítás ismét Képes Gá-
bor rendezésében, aki időközben a Neu-
mann János Számítógép-tudományi 
Társaság ügyvezető igazgatója lett. Vele 
vette fel a kapcsolatot a tárlatról értesül-
ve Simon Gabriella - Simon László lánya 
-, akinek saját bevallása szerint édesapja 
mellett a kiállításon is bemutatott HT-
1080Z iskolaszámítógép jelentette az 
alapot oktatói pályájához. Felajánlotta 
a teknősbékát az Informatika Történeti 
Múzeum számára, ahol megfelelő mó-
don restaurálni fogják. Az átadásra a 
Vadász Pál Kiállítóteremben került sor. 
Helyreállítása után várhatóan visszake-
rül Túrkevére egy kiállítás erejéig.

A teknQsbéka visszatér
KAPÁS JÁNOS 3 MÚZEUMIGAZGATÓ

A Túrkevéért Alapítvány Gábor Ferenc Versbarátok Kö-
rének meghívására 2024. április 14-én vasárnap 18 nagysza-
lontai versbarátunk érkezett városunkba. Az Egressy Béni 
Zeneiskola dísztermében elköltött reggeli (virslis lángos) 
elfogyasztása közben dr. Szabó Zoltán a Túrkevéért Alapít-
vány kuratóriumi elnöke, a Magyar és Egyetemes Kultúra 
lovagja, alapító lovag köszöntötte a vendégeket, szólt az Ala-
pítványról, a Zeneiskoláról. 

Ezt követően a református templomi istentiszteleten vet-
tek részt vendégeink. Kereszti Roland tiszteletes úr kedves 
szavakkal köszöntötte őket, majd az istentiszteletet követő-
en bemutatta a közelmúltban felújított templomot. Elragad-
tatással hallgatták a lelkész Édua lányának orgonajátékát. 

A következő élmény a Madarász Károly Művelődési 
Házban várta a vendégeket. A Népi Díszítőművészeti Kör 
állandó kiállításának láttán kattogtak a fényképezőgépek, 
villogtak a mobil telefonok. Így „vitték magukkal” a gyö-
nyörű kun hímzést, a csipke terítőket. A vendégkönyvben 
említést tettek a kosárfonó míves munkájáról is. 

A Vadász Pál Kiállító Teremben Kapás János múze-
umigazgató várt bennünket. Színes, érdekes tárlatvezetését 
még sokáig szívesen hallgattuk volna, ám az idő „rohant”. 
Egyik versbarát elmondta, hogy ő még sohasem járt Túrke-
vén, nem tudott a Fintákról, a triumvirátusról, de élménye-
iről mesél majd az otthoniaknak, s reméli, hogy újból lesz 
módja Túrkevére látogatni. 

CSAJBÓK FERENCNÉ

A TÚRKEVÉÉRT ALAPÍTVÁNY HÍREI - Versben mondtuk el

A ’48-as Emlékparkot busszal jártuk 
körbe. Érdeklődéssel hallgatták a park-
ról elmondottakat, csodálták a már 
lombos, szép fákat.

A termálfürdőben dr. Szabó Zoltán 
kalauzolta a vendégeket. Itt ebédeltünk, 
majd ismét a Zeneiskolába mentünk. 
Egy különös epizóddal kezdődött itt a 
program: Talamasz Lajos Kodály című 
fából készült szobrát leplezte le Tala-
masz Lajos özvegye, dr. Szabó Zoltán 
és Németh Ákos az Egressy Béni Ze-
neiskola igazgatója. A szobor Talamasz 
Lajos utolsó befejezetlen munkáinak 
egyike.

A zeneiskolás növendékek kedves 
műsorral köszöntötték a díszteremben 
helyet foglalókat. Dr. Szabó Zoltán Jó-
zsef Attila: Mama c. versével nyitotta 
meg a találkozót. Túrkeve Város Kép-
viselő-testülete nevében Kántorné Bíró 
Emília alpolgármester asszony mondta 
el ünnepi gondolatait. 

Gábor Ferencet – névadónk fiát – 
nagy örömmel köszöntöttük. Ő beszélt 
édesapjáról és egy versével örvendez-
tette meg a hallgatóságot. A szalontai 

versbarát kör vezetője Pelok Gabriella 
szólt közösségükről. Ezután a színpa-
don szalontai versbarátok foglaltak 
helyet. Lélekemelő egy óra következett: 
Patócs Júlia vezette be a műsorszámo-
kat. A műsorukból néhány vers: Arany 
János: Családi kör – Gali Teréz, Gali 
Boglárka, Zilahy Lajos: A régi 
ház küszöbén – Mados Mária, 
Gábor Ferenc: Sinka István 
– Bodea Júlia, Sinka István: 
Végy karjaidra idő – Gali Te-
réz, Dzsida Jenő: Édesanyám 
keze – Karczagi Ilona, Áprily 
Lajos: Tavasz a Házsongárdi 
temetőben – Karczagi Er-
zsébet, Reményik Sándor: 
Magyarok mindenütt – Gali 
Teréz gitár-ének.

Kaptunk és adtunk aján-
dékot. A 101 versben Nagy-
szalonta c. könyvben ez a be-
jegyzés olvasható: Tisztelettel 
és szeretettel az Arany János 
Művelődési Egyesület. A mi 
ajándékunkat egy színes Túr-
keve tasak rejtette. Benne volt 
az Arany 200 jegyében zajlott 
költészet napi meghívó, az 
eseményről a Túrkeve Újság-
ban olvasható írás; a Túrke-
vei kincsek c. Örsi Julianna 
– könyv (a Túrkeve Városi 
Önkormányzat ajándéka); 
Múzeumi Emlékkönyv (a 
Finta Múzeum fennállásának 
70. évfordulójára jelent meg), 
a Finta Múzeum ajándéka és 
egy kedves kun hímzésű fe-

hér agyagból készült ajándék – Gom-
bosné Pap Ibolya készítette. A Gábor 
Ferenc Versbarát Kör 11. találkozóját 
József Attila Naphimnusz című költe-
ményével zártuk.

Versben mondtuk el mindazt, amit 
a költők helyettünk megfogalmaztak. 
Horváth István azt mondja: „Amit nem 
kezdhetsz el újra, csak azt szabad meg-
siratni!” József Attila pedig:

Szeress úgy, mint a Nap, feltétel nélkül

Úgy, mint a Nap, ami szívedből épül.

Úgy, mint a nap, fényből születve

Úgy, mint a Nap, áldást teremtve. 

Szeress áldást teremtve!”

KULTÚRA

József Attila Naphimnusz

Szeress úgy, mint a Nap!
„A Napsugár nem kérdezi,
Hogy mennyit ér a fénye
A Napsugár nem kérdezi,
Hogy mit kap majd cserébe
A Napsugár nem mérlegel,
Csak tündökölve árad,
Simogat és átölel,
de nem kér érte árat.

Szeress úgy, mint a Nap, feltétel nélkül
Úgy, mint a Nap, ami szívedből épül.
Úgy, mint a nap, fényből születve
Úgy, mint a Nap, áldást teremtve.

Minden ember fénysugár,
a mindenségnek része
Azt hiszi, hogy porszem,
pedig a mindennek egésze.

Minden ember fénysugár,
egy a végtelennel.
Minden ember fénysugár,
de ebben hinni nem mer.

Szeress úgy, mint a Nap, feltétel nélkül
Úgy, mint a Nap, ami szívedből épül.
Úgy, mint a nap, fényből születve
Úgy, mint a Nap, áldást teremtve.
Szeress áldást teremtve!”
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KÖZÖSSÉGÉPÍTŐ KULTÚRÁNK PROGRAM

A Nemzeti Művelődési Intézet országos programsoroza-
ta a Közösségépítő Kultúránk Program által biztosított in-
teraktív, értékközvetítő közösségi programokon vehettünk 
részt intézményünk szervezésében április 8-án Lakitelken. 

Közösségépítő programunkon negyvenöt fővel indul-
tunk el Túrkevéről Lakitelekre, ahol a Nemzeti Művelő-
dési Intézet székházát, a Hungarikum Ligetet tekinthettük 
meg. Délután a Kárpátia Rendezvényházban a Kos-
suth-díjas Csík zenekar koncertjét élvezhettük, akik 1988 
óta a magyar népzenei élet egyik meghatározó szereplői.  
Csodás, egész napos, komplex programban részesültünk, 
köszönjük a meghívást a Nemzeti Művelődési Intézetnek 
és köszönjük mindenkinek, akik velünk tartottak e él-
ményben gazdag napon.

KEVI MESTEREK KIÁLLÍTÁSMEGNYITÓ 

 A Népi Kézműves Alkotóházak és Műhelygalériák 
XI. Országos Hétvégéjébe bekapcsolódva a két csodála-
tos Mesterünk Nagy Istvánné Esztike és Luka Lajos ki-
állítás megnyitójára vártuk kedves vendégeinket 2024. 
április 5-én.  

A kiállítást megnyitotta Nagyné Bedő Ildikó, közre-
működött a Madarász Károly Népdalkör és egy megle-
petés műsorral is kedveskedtek az alkotóinknak Czin-
der Valéria és Angyal Ferenc. 

Farkas Rozália intézményvezető asszony köszönetet 
mondott alkotó munkájukért Esztike néninek és Lajos 
bácsinak, amelyet a Túrkeve Újság hasábjain itt közöljük:

Nagy Istvánné
Túrkevén, 1944. december 25-én született, lánykori 

neve: Simon Eszter. Általános iskoláit Túrkevén végez-
te, érettségit a mezőtúri Dózsa György Gimnáziumban 
szerzett, Varrónő- és cipőfelsőrész képesítéssel. A Szád-
vári Andrásné vezette AFIT-os kézimunkaszakkörbe járt 
először, s épp Szádváriné Margitka néni beszélte rá, hogy 
jelentkezzen szakkörvezetői képesítésre. Így lett a hím-
ző berkekben legendás Fejér Mária tanárnő tanítványa a 
jászberényi Tanítóképző Főiskolán. Szép hímző munkáját 
már 1978-ban emléklappal ismerték el a dunaújvárosi ki-
állításon. Kis idő múlva az AFIT kézimunkaszakkörének 
vezetésével is megbízták, amely egészen a vállalat megszű-
néséig működött. Ezután került a Népi Díszítőművészeti 
Szakkörbe, amelyet ekkor Rácz Kálmánné vezetett. Rácz-
né Marika néni betegsége miatt átadta a szakkör vezeté-
sét 2005-ben Esztikének, aki azóta töretlen lelkesedéssel 
és hihetetlen temperamentummal vezeti a hímzőkört. 
Így 2025-ben kettős jubileumot ünnepelhetünk: a Népi 
Díszítőművészeti Szakkör fennállásának 50. évfordulóját, 
amelyet Nagyné Esztike éppen 20 éve lesz, hogy vezet. A 
végtelenül barátságos, precíz, munkájára igényes, a népi 
díszítőművészet iránt elhivatott, a kunhímzés megmen-
téséért, átörökítéséért sokat dolgozó Nagy Istvánné Esz-
tikét a szakkör tagjai is szívükbe zárták és kikérik egy-egy 
munkájukhoz tanácsát, segítségét, véleményét. Nagy Ist-
vánné rendkívül szerény ember, ezért nagyon nehéz rá-
beszélni, hogy vegyen részt országos megmérettetéseken. 
Amire mégis sikerült benevezni Őt, mindegyikre büsz-
kék lehetünk. Munkái láthatóak voltak a mezőkövesdi 
Kis Jankó Bori országos pályázaton, Berettyóújfaluban 
az „Élő népművészet” kiállításon, a Magyar Kézművesség 
Alapítvány országos tárlatain Budapesten.  Több éven át 
a Szentendrei Szabadtéri Néprajzi Múzeum programjai 
között népszerűsítette a kunhímzést, a törökszentmiklósi 
Apáról Fiúra Népművészeti és Kézműves Egyesület szer-
vezésében. Hímzett párnái, terítői függönyeit megcsodál-

PETQNÉ FÁBIÁN ERZSÉBET - MqVELQDÉSSZERVEZQ

A Madarász Károly MqvelQdési Ház 
és Városi Könyvtár hírei

hattuk már több ízben a különféle televíziók műsoraiban: 
a Duna Televízió Kívánságkosár, a Családbarát, majd az 
Itthon vagy című műsorában, legutóbb az ATV Hazahúzó 
című programjában. Kiállított gyönyörű munkáit meg-
csodálhatták az ország sok településén, legutóbb Martfűn, 
Budapesten, Tiszafüreden, Karcagon, valamint a túrkevei 
Református Templom galériájában.  A Művelődési Ház 
„Értékből élmény” nyári gyermektáboraiban minden év-
ben nagy pedagógiai érzékkel oktatja a kunhímzést a tá-
borozó gyermekek számára.  Nagy Istvánné Esztikének 
nagy része van abban, hogy a kunhímzés bekerülhetett az 
UNESCO Szellemi Kulturális Örökség jegyzékébe 2019-
ben, mint „A nagykunsági gyapjúhímzés élő gyakorlata”. 
Nagy Istvánné 2009-ben a „Kunok a magyar történelem-
ben” címmel meghirdetett kézműves pályázaton „Arany 
minősítést kapott.  Túrkeve Város Önkormányzata 2023. 
szeptemberében „TÚRKEVE VÁROS KULTÚRÁJÁÉRT 
ÉS KIEMELT HAGYOMÁNYŐRZŐ TEVÉKENYSÉGÉ-
ÉRT” elismerésben részesítette.

Luka Lajos
1945-ben született Túrkevén. Az általkános iskola el-

végzése után kosárfonó ipari tanuló lett, a híres túrkevei 
Sallai kosárfonó műhelyben. Szakmunkás bizonyítvá-
nyát 1959-ben szerezte meg. 1962-től a helyi kosárfonó 
üzemben dolgozott, majd egészségügyi problémák miatt 
szakmát és munkahelyet váltott. 1974-től a fémforgácsoló 
szakmában helyezkedett el a túrkevei AFIT-ban. A vállalat 
megszűnése után 1994-ben egyéni vállalkozó lett, kosárfo-
nóként. Mint vállalkozó kisiparos, új kapcsolatokat kellett 
kiépítenie. Felismerte a kiállításokban rejlő lehetőségeket, 
valamint a szép, szakszerű kivitelezésben elkészített termé-
keivel elkezdett népművészeti vásárokra, hagyományőrző 
rendezvényekre járni.  1998 óta zsűrizteti termékeit a Kép-
ző- és Iparművészeti Lektorátusnál, majd 2002-től a Ma-
gyar Művelődési Intézetnél, a mai Hagyományok Házánál.  
A paraszti kultúrában meglévő archaikus formák mellett 
sok, a modern lakáskultúra részét képező bútort, haszná-
lati tárgyat készít. A zsűri a hagyományos és az új funkciót 
kapott használati tárgyakat és fonott bútorokat befogad-
ta, s értékesnek találta. A míves, szakszerűen kidolgozott 
termékeinek elterjedt a híre, s fonott bútorai, lakásberen-
dezés kiegészítői, használati tárgyai reneszánszát éli. Ma 
már messze földről jönnek megrendelései, s elmondhat-
juk, hogy a világ minden földrészén található Luka Lajos 
által készített fonott bútor, vagy használati tárgy. 2019. 
augusztus 20-án vehette át a Pesti Vigadóban a Népmű-
vészet Mestere címet. 2002-ben Kecskeméten a Pro Reno-
vada Cultura Hungarie „Népművészetért” Szakalapítvány 
országos pályázatának különdíját Luka Lajosnak ítélték. 
2004-ben a Népi Iparművészeti Tanács számára ítélte a 
Népi Iparművész címet. Egyre több kiállításra hívták meg, 
az ország minden tájára. ahová elvitte precízen elkészített 
fonott szekrényeit, komódot, kanapét, asztalt, fotelt, szeny-
nyesládát, ágyneműtartót, bevásárlókosarat, virágtartót 
és egyéb gyönyörű lakberendezési és használati tárgyait. 
Tagja több népművészeti egyesületnek.

Fontosnak tartja szakmai tudása átadását, s mivel tanu-
lót nehéz találni, elfogadta a Művelődési Ház felkérését, s 

szakmai mentora lett a Nemzeti Művelődési Intézet által 
kezdeményezett Aszakkör Túrkevén induló csoportjának. 
A civilszervezetek hagyományőrző projektjei keretében 
iskolai szabadidős programokban gyakran tart vesszőfo-
nó bemutatót. Az elmúlt esztendőben több népművészeti 
kiállításon csodálhatták meg az érdeklődők fantasztikus 
alkotásait, így többek között Martfűn, Budapestzen, Ti-
szafüreden, Karcagon, a túrkevei Református Templom 
Galériájában.  Túrkeve Város Önkormányzata 2023. szep-
temberében „TÚRKEVE VÁROS KULTÚRÁJÁÉRT ÉS 
KIEMELT HAGYOMÁNYŐRZŐ TEVÉKENYSÉGÉÉRT” 
elismerésben részesítette.

A kiállítás előtt népművészeti foglalkozások voltak a 
gyerekeknek Takácsné Milcsike nénivel gyöngyöt fűz-
tünk, kunhímzést gyakorolhatták a gyerekek, Luka Lajos 
bácsi a vesszőfonás rejtelmeibe engedett betekintést.
A népművészeti kiállítás megtekinthető 2024.május 20-ig!

„AZ IGAZAT MONDD NE CSAK A VALÓDIT” 

Eperjes Károly Kossuth- díjas színművész verses estjén 
a XX. századi Istenkereső költők műveiből hallhattunk 
csodás összeállítást 2024. április 21-én vasárnap délután. 

Az est folyamán a színművész úr tolmácsolásában 
elhangoztak Ady Endre, József Attila, Babits Mihály és 
Pilinszky János versei.  A verses esten közreműködött 
Négyessy Katalin gordonka művésznő. Az előadás ked-
vezményes jegyára a Déryné Program hozzájárulásának 
köszönhető. 
A következő Déryné Program előadásunk 2024. június 
3-án hétfőn a Nemzeti Összetartozás Napja alkalmából 
Solymos Tamás: Nélküled írásából készült történelmi 
játék lesz, nagy szeretettel várjuk kedves vendégeinket!

KULTÚRA

PROGRAMAJÁNLÓ 

A Túrkevén jól ismert Tóth Olivér színész május 8-án lá-
togat el hozzánk.

Czeller Péter addiktológussal közös prevenciós előadá-
suk címe: Szer-torna, avagy szívd fel magad!
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A Magyar Költészet Napját 1964. 
óta, immár 60 éve József Attila szü-
letésnapján, minden év április 11-én 
ünnepeljük. Érdekesség, hogy bár a 
költészet napját József Attila születé-
séhez kötjük, április 11-én született 
Márai Sándor is, 1900-ban. 

József Attila 1905. április 11-én 
született Budapesten, egy nagyon 
szegény család sokadik gyermeke-
ként. Születését három testvére halála 
előzte meg. Csak két nővére - Jolán és 
Etelka -, valamint ő élte meg a felnőtt-
kort. Kemény, sok megpróbáltatást, 
sok kudarcot és sok nélkülözést hozó 
gyermekkora után fiatal felnőtt élete is 
próbák sora volt. Ha nem hozott elé az 
élet újabb kihívást, akkor belső démo-
naival küzdött. Betegségével, önbecsü-
lési problémáival, gyerekkora soha fel 
nem dolgozható élményeivel. 

Bármilyen nehéz is volt az élete, lát-
ta és értette a szépet, az élet csodáját, a 
rügyfakadás valódi üzenetét. Fiatalon 
távozott, mégis örökre itt maradt ve-
lünk. Rá, aki azt hitte sehova se tarto-
zik, pedig otthonra lelt minden verset 
szerető ember szívében.

Természetesen kisvárosunk is tisz-
telgett a költőóriás előtt, a költészet 
nagyjainak munkásságát idézve vers-
mondó versenyt szerveztek, ahol a 
legkisebbek ejtették ámulatba a hall-
gatóságot. A Magyar Költészet Napja 

tiszteletére rendezett Városi versmon-
dó versenyen nehéz volt a zsűri dol-
ga.  Nagyon szépen szerepeltek az alsó 
tagozatos kisdiákok. Szívből gratulá-
lunk nekik, és természetesen a felké-
szítő pedagógusoknak egyaránt! A fel-
ső tagozatos diákok is megmérettették 
magukat egy másik alkalommal.

Alsó tagozatos diákok eredményei:  
1-2. osztály:
Arany minősítést szereztek: Ke-

rekes Alexa Aisa (Ref.), Kókai Amira 
Zara (Petőfi), Maróti Hanna Kíra (Pe-
tőfi), Molnár Milán (Petőfi), Tóth Ká-
roly (Petőfi), Tóth Sára (Ref.).

Ezüst minősítést szereztek: Bernáth 
Kornél (Ref.), Lakatos Lilien Hanna 
(Petőfi), Nagy Viktória (Ref.), Pápai 
Patrik (Petőfi), Tóth Kamilla Orsolya 
(Ref.), Ulveczki Imre Sándor (Petőfi).

Bronz minősítést szereztek: Balog 
Ádám Nimród (Petőfi), Bodó Nadin 
(Petőfi), Czinege István (Petőfi), Da-

róczi Katalin Dorka (Petőfi), Demeter 
Luca Kata (Petőfi), Horváth Lia (Pe-
tőfi), Horváth Viktor Attila (Petőfi), 
Karacs Csenge (Petőfi), Kiss Jázmin 
(Petőfi), Piroska Hanna Larissza (Pe-
tőfi), Sánta Erik Attila (Petőfi), Sár-
kány Rebeka (Petőfi), Szőke Csenge 
Katalin (Petőfi), Tóth Katalin (Petőfi), 
Víg Noémi (Ref.).

3-4. osztály:
Arany minősítést szereztek: Faragó 

Adél (Petőfi), Hollósi Lara Gréta (Pe-
tőfi), Kiss Virág (Ref.), Pápai Hanna 
(Petőfi), Vass Dóra (Ref.).

Ezüst minősítést szereztek: Bíró 
Tamás Nimród (Petőfi), Csízi Gá-
bor (Petőfi), Horváth Izabella (Ref.), 
Kontra Lizi (Petőfi), Máté Leila (Pe-
tőfi), Ratkai Kata (Petőfi), Szűcs Kata-
lin (Ref.), Veres Alma Zselyke (Petőfi).

Bronz minősítést szereztek: Balogh 
Lilla (Petőfi), Deák Kata (Petőfi), Deb-
reczeni Andrea (Petőfi), Király Kincső 
Rebeka (Petőfi), Tóth Georgina (Petőfi)

A felső tagozatos diákok 
eredményei:

Arany minősítést ka-
pott: Csom Kiara (5.o. Pe-
tőfi), Darvasi Emese Hajna 
(5.o. Ref.), Debreczeni Kíra 
Emma (8.o. Ref.), Kántor 
Hanna (7.o. Petőfi), Mile 
Zsófia (6.o. Ref.), Palásti Sára 
Réka (6.o. Ref.)

Ezüst minősítést kapott: 
Dobra Fanni (7.o. Petőfi), 
Finta Andrea (5.o. Petőfi), 
Gulyás Dorka (6.o. Ref.), 
Hajdú Zsófia (7.o. Petőfi), 
Kapás János István (5.o. Pe-
tőfi), Mészáros Noémi (6.o. 
Petőfi), Ratkai Luca Fanni 
(5.o. Petőfi)

Bronz minősítést kapott: 
Ányos Natália Vanda (5.o. 
Petőfi), Fábián Viktória Cin-
tia (6.o. Petőfi), Farkas Edina 
(7.o. Petőfi), Ferenczi Liliána 
(6.o. Petőfi), Pabar Panna Jáz-
min (6.o. Petőfi), Rácz Jázmin 
(5.o. Petőfi), Tóth Anna Erika 
(6.o Petőfi), Tóth Gréta (8.o. 
Petőfi), Tóth Liza Dorka (8.o. 
Petőfi)

A Magyar Költészet Napja

Igaz történet. A belőle készült minisorozat a Netflixen látható.
Hallottam már a szatmári haszid zsidókról, akik a holokauszt után Brooklynban ala-

pítottak közösséget, de nem sokat tudtam róluk. Érdekes és meghökkentő élmény volt 
belelátni ennek az extrém módon zárt és túlszabályozott közösségnek az életébe.  A szerző 
szabad szellem, aki nehezen viseli a testét-lelkét gúzsba kötő előírások tömkelegét, melyek 
igen szűk keretek köré szorítják a mindennapi életet. Míg a legtöbben ájtatos odaadással, 
vagy épp beletörődéssel vetik alá magukat a Tóra és a Talmud törvényeinek, a rabbik sza-
vának, ő a lázadók közé tartozik, aki már gyerekkorától érezte ahogy „a saját gondolataim 
és a készen kapott elvek közötti ellentmondás egyre feszítőbbé vált”. Fojtogatónak érzi 
ezt a közeget. Miután 17 évesen férjhez adják, sokat betegeskedik, bénító szorongással és 
pánikrohamokkal küzd. A közösség életében szinte minden szabályozva van: hogyan kell 
öltözködni, milyen az előírt hajviselet, mit és hogyan lehet enni, mit lehet olvasni, sőt az is, 
mikor lehet vagy kell (!) házaséletet élni. Sok ünnepet tartanak, melyek mind kötött szer-
tartások szerint zajlanak. A nők dolga a háztartás vezetése, a férjük kiszolgálása az ágyban, 
és a gyerekszülés. Oktatásuk alapfokú, továbbtanulásra nincs lehetőség. Döbbenettel ve-
gyes felháborodással olvastam Devoireh és családja életéről, és én is vele együtt lélegeztem 
fel, mikor fokozatosan a szabadulás útjára lépett. Mindamellett, hogy az írónő lélektani fejlődését és útkeresését követhetjük vé-
gig, egy nagyon érdekes, sokszor kegyetlen világot tár elénk. Mindenképpen ajánlom, nagyon edukatív könyv, amely végig fenn 
tudta tartani az érdeklődésem. És nagyon tetszik, hogy - habár, mint kiderült a haszidok támadásnak vették -, szerintem objektív 
képet mutat a szatmári haszidok életéről, szokásairól.

Deborah Feldman: Unortodox. Hogyan fordítottam hátat a haszid közösségnek
Bp. Libri, 2012.

KÖNYVAJÁNLÓ
KOKOVAY ZSUZSA

KULTÚRA KULTÚRA
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OLVASÓI LEVÉL

2024 Túrkeve város honismeretének aranybetűs éve. 
Két olyan alapmű jelent meg, amelyek minden dicséretet 
megérdemelnek.

Az egyik kötet Ecsegpuszta dicsérete, a másik a Kevi 
kalendárium. Sallai R. Benedek döntő szerepet vállalt 
mindkét könyv megszületésében. Az Ecsegpuszta dicsé-
rete című könyvet ő szerkesztette és adta ki. Olyan írá-
sokat tartalmaz, amelyek már nehezen hozzáférhetőek 
vagy nem érhetők el, mivel csak kéziratban maradtak 
ránk. Olyan alapmű ez a könyv, amelyre sokan fognak 
hivatkozni tudományos körökben is. 

A másik idei kiadvány a Kevi kalen-
dárium, melyet dr. Herczegh Adél és 
Kokovay Zsuzsanna szerkesztett. Külö-
nösen nagy értéket képvisel, mert írói 
többnyire itt élnek, rokonaik is kevi 
lakosok. Az itteni sokszínű közéletet, 
kulturális- és sporttevékenységeket mu-
tatják be. Tárgyi tévedések - egy cikk ki-

vételével - nincsenek benne.

Számomra igen bosszantóak azok 
a tévedések, melyek >A temetQ emlé-

keztet, ha hagyják= című írásban fe-
deztem fel. Szeretnék ezekre reagálni, 
javítani. 

- Dr. Györffy Lajos múzeumigazgató 
nem volt turkológus /turkológia: török 
nyelvű népek nyelvével foglalkozó tu-
domány/, amikor lefordította az 1571-
es szolnoki török de�ert /de�er: kiké-

szített és írásra alkalmassá tett bőr, nyers pergamen/, 
mely a Megyei Múzeum gondozásában nyomtatásban is 
megjelent. Ma már szinte az összes de�ert lefordították, 
ez volt az első Magyarországon. A de�er török adólajst-
rom, számviteli könyv, telekkönyv volt. Minden telepü-
lésen felsorolták az összes lakost név szerint, rendkívül 
értékes helytörténetileg és történelmileg egyaránt. Dr. 
Györffy Lajos egykori múzeumigazgató jogászdoktor 
volt és köztisztviselőként dolgozott 1945-ig, azután orosz 
tanárként tanított, a Keleti Akadémián szerzett doktorá-
tust. Angolul, franciául, németül, arabul és törökül is be-

szélt. A de�ert magánszorgalomból fordította 
le, később ennek köszönhette a múzeumbeli 
félállású igazgatói kinevezését. Neki köszön-
hetjük a Finta hagyatékok összegyűjtését és 
kiállítást, a Finta Múzeumot.

- Finta Gergely és Finta Sámuel nem a 
Ducza temetőben vannak eltemetve, hanem 
a Vasúti temetőben.

- Finta Sándor sírját a Véntemetőben több 
helyen is fellelhetjük, hiszen többen viselték 
ezt a nevet, de Finta Sándor szobrászművész 
fiának, dr. Finta Sándornak hamvait is itt 
helyezték örök nyugalomra. 1957-ben nem 
kisértük utolsó útjára.

- Rékasi Péter nem honvédtiszt volt 1848-
ban, hanem a zsidókat segítette a II. világ-
háború idején.

A kiigazítások után a fent említett két kö-
tetet szívből ajánlom mindenki figyelmébe!

KÉT ÚJ KÖNYVRQL&
TALPALLÓ PIROSKA

2023 júniusa volt minden idők legmelegebb júniusa 
a Földön. 2023 júliusa a valaha volt legmelegebb július. 
Aztán az augusztus is, a szeptember is, és így tovább, egé-
szen 2024. márciusig. Ezen lapszám megjelenéséig ápri-
lisról még nem készült el a globális összesítés, de a tippe-
léshez elegendő visszagondolnunk a nyárinak megfelelő, 
harmincfokos áprilisi napokra a hónap első felében. (Itt, 
Túrkevén ráadásul az eső is alig esett még idén.)

Mi ennek az oka? Nyilván mostanra már megér-
keztünk a klímaválságba, sőt az ezentúl is tovább fog 
fokozódni. Az emberiség minden egyes évben több 
szén-dioxidot ereget a levegőbe, mint korábban valaha. 
(Még a Covid-járvány alatti leállások is csak alig látható 
csökkenésként jelennek meg a grafikonon.) Erre a mes-
terséges hatásra időnként a természet is ráerősít, ez tör-
ténik most is.

Vannak szavak, amiket mindennap látunk-hallunk, és már fel sem tűnnek. A hétköznapi élet háttérzaja. Ha 
filmet néznénk, a főszereplők mögött ilyenekről halandzsázhatna a tévé vagy a rádió: „benzinár”, „világgazdaság”, 
„Európai Unió”, „melegrekord”. Ugye? Pedig a melegrekord nagyon rendkívüli dolog: azt jelenti, hogy az adott 
napon, hónapban vagy évben soha korábban nem volt még ennyire magas a hőmérséklet. Ezzel a tudattal olvassuk 
újra az alábbi mondatot, amit már hallhattunk a hírekből: 

Zsinórban tizedik hónapja dQlt meg a globális melegrekord

TÖRÖK MÁRTON

Mi köze egy dél-amerikai kisfiúnak az áprilisi nyarunkhoz?

ZÖLD ROVAT

Történelmünk egyik legerősebb El Niñója

Néhány évente az itthoni újságokban, híradókban is 
találkozhatunk az El Niñóval. Egy éghajlati jelenségről 
van szó, ami unalmasnak és bonyolultnak hangzik, ezért 
kapott egy egyszerűbb nevet: ő lett a „Kisfiú”. El Niño az, 
amikor a Csendes-óceán felszínközeli vize felmelegszik, 
és ezt a szokásosnál melegebb vizet a szelek Dél-Ameri-
ka felé szállítják. A melegebb tengervíz hatására ott job-
ban felmelegszik a levegő is, és ez aztán a világ csomó 
más részén is változásokat hoz. Alaszkától Dél-Ázsián át 
Afrika és Ausztrália délkeleti sarkaiig melegedést, míg az 
Egyesült Államok déli részén épp ellenkezőleg, lehűlést 
és több csapadékot eredményez.

A csendes-óceáni vizek persze nemcsak melegedni 
tudnak. Ha nagyon lehűlnek, akkor az összes többi fo-
lyamat is pont ellentétesen játszódik le. Ez a Kisfiú pár-
ja, a „Kislány”: a La Niña. Vannak El Niño-évek, vannak 
La Niña-évek, ezek hol erősebbek, hol gyengébbek – és 
vannak időszakok, amikor egyik jelenség sem alakul ki. 

Az idei a történelem negyedik legerősebb El Niñója volt.

(A Kis�ú egyébként nem akármilyen kis�ú. A perui halá-
szok évszázadokon át minden évben decemberben, kará-
csony körül �gyeltek meg egy meleg óceáni áramlatot Peru 
és Ecuador partjainál. Ezért az El Niño de Navidad nevet 
adták neki, az újszülött Jézusra utalva. A szintén karácsony 
körül felerősödő éghajlati jelenség neve is ezért lett El Niño.)

Hogyan tovább? Az év második felére La Niña várha-
tó, de ez sem garancia a lehűlésre. Emlékszünk a 2022-
es rendkívüli aszályra és hőségre? Az az év globálisan 
az addigi ötödik legmelegebb átlaghőmérsékletet hozta. 
Pedig La Niña-év volt. A melegedés és az egyre szélső-
ségesebb időjárási események tovább fokozódnak mind-
addig, amíg az emberiség radikálisan nem csökkenti a 
szén-dioxid-kibocsátásait. Közben pedig alkalmazko-
dunk az egyre erősebb és hosszabb száraz és forró idő-
szakok átvészeléséhez: esővízgyűjtéssel, talajtakarással, 
fásítással, a növénytermesztésünk újragondolásával és 
átütemezésével.t
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GASZTRONÓMIA

A fokhagymát pici darabokra vágjuk vagy fokhagymanyomóval átnyomjuk, belekeverjük a tej-
fölbe, sózzuk, borsozzuk. Jobb, ha pár órával hamarabb elkészítjük. A sajtot nagyobb lyukú reszelőn 
lereszeljük. A paprikát, hagymát, tarját, császárszalonnát kis kockákra vágjuk. A bagettet felszele-
teljük, ne legyen nagyon vastag. A tojásokat egy edénybe felütjük, beletesszük a tejfölt, sót, borsot, 
jól összekeverjük. Egy tepsit kibélelünk sütőpapírral, a kenyérszeleteket beleforgatjuk a tojásba, 
majd a tepsibe egymás mellé helyezzük. Minden kenyérszeletre kenünk a fokhagymás tejfölből. 
Fele sajtot elosztjuk a 
kenyerekre, minden 
felkockázott feltétből 
teszünk rá, a sajt másik 
felét tetejére szórjuk. 
180 fokra előmelegített 
sütőben készre sütjük. 
Nem baj, ha a kenye-
rünk már nem a leg-
frissebb, úgy is finom 
lesz! Más feltétekkel is 
el lehet készíteni, vagy 
a fokhagymás tejföl 
helyett pizzakrémet is 
kenhetünk a kenyér-
szeletekre!

Először a magvakat egy száraz serpenyőben 
1-2 perc alatt megpirítjuk és kihűtjük. Len-
mag, tökmag, napraforgómag, szezámmag, 
ki melyiket szereti.
A kenyérsütőgép tartályába belemérjük a 
langyos vizet, ebbe tesszük a többi hozzáva-
lót, sót, lisztet, élesztőt, pirított magvakat, bú-
zasikért, hideg vajat. Elindítjuk az 1 kg-nak 
megfelelő programot. Ez gépenként eltérő 
lehet, ezért nem írok program számot. Ke-
lesztés után tegyük rá a tetejére a magvakat.  
A magvakat el is hagyhatjuk. Ez a kenyér sü-
tőben is elkészíthető. Kézzel való dagasztás. 
A lisztbe keverjük a sikért, sót, magvakat. A 
közepébe mélyedést készítünk, belemorzsol-
juk az élesztőt és beleöntjük a langyos vizet, 
vajat bele daraboljuk. Az egészet összegyúr-

juk, és kidagasztjuk, hogy ne ragadjon az edény falához, és ne maradjon benne vaj dara-
bok. 40 percig kelesztjük. Egy formát szilikonos sütőpapírral kibélelünk, a kelesztés után 
belenyomkodjuk a tésztát a formába, majd még 30-40 percig kelesztjük. Akkor jó, ha 
púpos. Vízzel spricceljük, megszórjuk magvakkal és újra spricceljük a kenyeret. A sütő 
aljába, egy edénybe tegyünk vizet, és 180 fokra melegítsük elő, kb. 30 percig sütjük, de 
sütő függő is. Kisülés után rácsra tesszük hűlni, és kevés vízzel lespricceljük.

KISS IMRÉNÉ MAGDI

Finomságok az asztalra 

Hozzávalók: 

1 db hosszú bagett

5 db egész tojás

2 evQkanál tejföl

só, bors

Kenyerek lekenéséhez:

3 evQkanál tejföl (pú-

posan)

5 gerezd fokhagyma

só, bors

Kenyérre feltét:

20 dkg trappista sajt

1 db kápia paprika

2 db lilahagyma

10 dkg fQtt-füstölt tarja

10 dkg császárszalonna

Hozzávalók:

40 dkg teljes kiőrlésű 
búzaliszt, de lehet teljes 
kiőrlésű tönkölybúzaliszt

8 dkg búzasikér (Biobolt-
ban kapható)

8 dkg mag pirítva (tésztá-
ba dagasztva)

10 g só (2 teáskanál)

4 dl langyos víz

2 dkg friss élesztő vagy 6 g 
szárított élesztő

2,5 dkg hideg vaj vagy 
margarin 

magvak a tetejére (sze-
zámmag és lenmag)

Bundás kenyérbQl mini pizza

Magvas diétás forma kenyér
(kenyérsütQ gépben és sütQben sütve)
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XXVIII. MUNKÁS KUPA 
ORSZÁGOS KISPÁLYÁS LABDARÚGÓ TORNA TÚRKEVE

Ideje: 2024. június 8. (szombat)
Helyszín: Túrkeve, Kiss Kálmán Városi Sportcsarnok

Szervező: Csajbók Ferenc

Program:
7:30-8:30 A csapatok regisztrálása, sorsolás
8:30-9:00 Megnyitó
9:00-9:30 Csapatok eligazítása
9:30-13:30 Csoportmérkőzések
13:45-16:15 A torna folytatása
16:30 A program lezárása, eredményhirdetés

Nevezési határidő: 2024. június 1.
Amennyiben Ön és csapata szeretne részt venni a tornán, 
kérjük, vegye fel a kapcsolatot a szervezővel az alábbi elérhetőségein:

Csajbók Ferenc 5420 Túrkeve, Laczka János u. 22 Tel.:+36302866474, email: apaatok@freemail.hu
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Április 13-án - csodálatos időjárási körülményekkel se-
gítve - egy lelkes csapat pattant kerékpárra nem köze-
lebbi célt kitűzve, mint Ecsegfalva. Túránk alatt majd’ 
40 kilométert tekertünk.

Sallai R. Benedek ezalkalommal nem polgármeste-
ri minőségében, hanem túravezetőként járt élen. A szó 
legszorosabb értelmében, hiszen nem győztük utol-
érni. A Berettyó túl oldalán kerekezve megemlékez-
tünk segítségével a Putri Csárdáról és annak egykori 
vendégeiről egykori helyszínén, megismerkedhettünk 
a Templom-zug történetével, illetve meglátogattuk az 
Abádszalók-Tiszabura közötti Mirhó-fok emlékkövé-
nek ikeremlékművét. Mirhó-torkolati emlékműként 
állít emléket a Tisza szabályozása előtti, 1787-ben át-
adott, emberfeletti munkával megépített vízszabályozó 

rendszernek, ami a Tisza-szabályozás előfutára volt, 
jelentős hatással tájunkra. A gáton haladva olykor ránk 
köszönt egy-egy nagykócsag, sólyom, ami szintén sze-
met gyönyörködtető volt. 

Ezt követően Ecsegfalván Galambos István polgár-
mester úr látta vendégül a kevi bringásokat, települését 
bemutató kis előadással, illetve bemutatta a települési 
összefogással felújított Jézus Szíve Templomot is. 

Némi pihenőt követően, élményekkel telve bicikliz-
tünk vissza Túrkevére. A túra az Aktív Magyarország 
támogatásával valósult meg, hiszen az élményeken és 
hasznos ismertetőkön túl praktikus ajándékot is ka-
pott minden résztvevő az út közben elfogyasztott fris-
sítőn, banánon és energiaszeleten kívül. Köszönjük a 
lehetőséget!

KERÉKPÁRTÚRA ECSEGRE
MOLNÁR MAGDOLNA

BILIÁRD
Hudák János újabb sikert ért el a 

biliárdasztalon lenyűgöző játékával.

 2024. április 20-án a Budapest 
Gold Biliárd Center országos há-
romfalas biliárd bajnokság zajlott, 

ahol Hudák János ismét re-
mekelt, hiszen a dobogó má-
sodik fokára léphetett fel. 

Eredményéhez szívből gratu-
lálunk!
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Immár harmadik alkalommal kerül megszervezésre 
a Kevi kihívás. 

Első alkalommal testvérvárosunkba, Nagyszalontára 
kerekezett el a lelkes csapat, míg előző évben a Recski 
Ifjúsági Tábor volt a célpont. Mivel a tavalyi túra re-
mekül sikerült, a szervezők úgy döntöttek, hogy ismét 
megcélozzák Recsket. Idén viszont három napos lesz a 
túra, így lehetőség lesz a pihenésre, a hegyekben törté-
nő túrázásra, no és persze az együttlét minden örömét 
meghosszabbítják a szervezők és a kerékpártúrára vál-
lalkozó sportrajongók.

A közös főzés, beszélgetés egy igen jól összeszokott 
csapat lévén mélyíti a kapcsolatokat és számtalan él-
ménnyel tölt fel.

Idén is váltó kerékpártúra lesz autós kísérettel, így 
minden segítség jól jön. A tábort erre az időpontra már 
lefoglalták. A regisztrációkat várják a plakáton szerep-
lő elérhetőségen.

Tekerjünk együtt idén is!

MOLNÁR MAGDOLNA

III. KEVI KIHÍVÁS
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P e t Q f i  t é r  3  L i g e t  

A rendezvény szervezQje: Túrkeve Város Önkormányzat

Részletes program: www.facebook.com/kevijuhaszfesztival

A szervezQk a programváltoztatás jogát fenntartják!

Kóbor BetyárCsárdamagyar nóta
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B A L I B A N D

kirakodó vásár

birkapörkölt

  A résztvevQk a rendezvényre való belépésükkel beleegyezésüket adják, hogy a róluk készült képek , videók közzé tehetQk!    

A rendezvény ingyenes!

fQzQverseny

.. . . .és még sokan mások!

fényjáték

DR BRS FEAT. BIGADR BRS FEAT. BIGA

bábszínház

kunsági ételek
birka nyírás

vidámpark


